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A galgóci csillagvizsgáló 50. születésnapját ünnepli
Hvezdáreň v Hlohovci oslavuje 50. narodeniny

#spolutvorimekraj

A M. R. Štefánik Csillagvizsgáló és Planetárium 1972. január 1-jén alakult galgóci Kerületi Csillagvizsgálóként 
az akkori nagy kiterjedésű Nyugat-szlovákiai Kerületben, amely magában foglalta a mai Pozsony, Nagyszombat 

és Nyitra megye, valamint Trencsén megye egy részét. Létrehozását a csillagászati kör tagjainak 18 éves 
erőfeszítése előzte meg, valamint egy nagy, csaknem hat méter átmérőjű kupolával rendelkező népi 

csillagvizsgáló létrehozása a Slovakofarma üzemi klubban. A csillagvizsgáló idén ünnepli fennállásának 50. 
évfordulóját, és ebből az alkalomból Nagyszombat megye 10 millió eurós korszerűsítési szándékot jelentett be.

Részletek a következő oldalakon. 

Hvezdáreň a planetárium M. R. Štefánika bola založená 1. januára 1972 ako Krajská hvezdáreň v Hlohovci 
pre vtedajší rozsiahly Západoslovenský kraj, ktorý zahŕňal dnešný Bratislavský, Trnavský, Nitriansky a časť 

Trenčianskeho kraja. Jej vzniku predchádzalo 18-ročné úsilie členov astronomického krúžku a vznik ľudovej 
hvezdárne s veľkou, takmer šesťmetrovou, kupolou na Závodnom klube Slovakofarmy. V tomto roku oslavuje 

50. výročie a pri tejto príležitosti Trnavská župa oznámila zámer modernizácie za 10 miliónov eur.

Viac informácií nájdete na ďalších stranách.
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Ötven	évvel	ezelőtt	kezdte	meg	
működését	Galgócon	a	Milan	Rastislav	
Štefánik	Csillagvizsgáló	és	Planetárium,	
amelynek fenntartója Nagyszombat 
megye.	A	jubileum	kapcsán	bemutattuk	
azt	a	10	millió	euró	összköltségvetésű	
projektet, amely a létesítmény teljes 
körű	felújításával	számol.	A	moderni-
záció után ez lesz Közép-Európa egyik 
legkorszerűbb	ilyen	jellegű	létesítménye.

“Egyetlen	csillagvizsgálónk	és	plane-
táriumunk	fél	évszázados	jubileumán	egy	
nagyszabású	projektet	mutattunk	be.	
A	tervezett	10	millió	eurós	beruházásnak	
köszönhetően	Közép-Európa	egyik	legmo-
dernebb	csillagászati	központjává	válhat.	
Bízom	abban,	hogy	ennek	az	egyedülálló	
tudományos	és	kutatóműhelynek,	valamint	
az	oktatási	infrastruktúrának	a	fejlesztése	
hozzásegít	ahhoz,	hogy	közelebb	kerüljünk	
a	csillagokhoz,	amelyeket	a	névadó	Milan	
Rastislav	Štefánik	is	előszeretettel	csodált.	
Napjainkban	ismét	azt	tapasztaljuk,	hogy	
mennyire	fontos	a	tudomány	és	a	kutatás	
népszerűsítése	és	támogatása.	Galgóc	
nemcsak	ennek	a	tágabb	értelemben	
vett	régiónak	lesz	fontos	közművelődési	
központja,	hanem	merem	állítani,	hogy	
egész	Európának	is”	– mondta Jozef 
Viskupič,	Nagyszombat	megye	elnöke.	
Hozzáfűzte,	hogy	az	új	programozá-
si	időszakban	ez	lesz	a	megye	egyik	

legfontosabb projektje, amelyet EU-s 
forrásokból valósítanak meg.
Az	építészeti	látványtervet	2021	

júniusában dolgozták ki, amely kiterjedt 
a csillagvizsgáló épületeire és magára 
a csillagvizsgáló részlegre is, továbbá 
magában	foglalja	az	újonnan	épülő	többi	
pavilont	is.	Az	egész	épületegyüttes	
három	részből	áll:	Az	űrkutatás	mint	
tudomány, A természet törvényei és a 
Beltéri	részleg.	Ezeket	köti	össze	a	láto-
gatóközpont. Jelenleg  már folyamatban 
van	az	első	szakasz	tervdokumentáció-
jának kidolgozása. Ennek keretében 
épülne	meg	az	új	központi	belépőcsar-
nok,	valamint	az	adminisztratív	épület	
mintegy 800 ezer eurós költségvetéssel.

- - -
Hvezdáreň	a	planetárium	Milana	

Rastislava	Štefánika	v	Hlohovci,	ktorej	
zriaďovateľom	je	náš	kraj,	bola	založené	
pred 50 rokmi. V rámci programu osláv 
sme predstavili projekt komplexnej 
moderni	zácie	a	rozšírenia	priestorov	jed-
inečnej	vedecko-výskumnej	a	kultúrnej	
inštitúcie	v	hodnote	10	miliónov	eur.	
Bude	patriť	medzi	najmodernejšie	
v strednej Európe.

„Pri	príležitosti	50.	narodenín	našej	jedi-
nej	hvezdárne	a	planetária	sme	predstavi	li	
ambiciózny	projekt.	Vďaka	plánovanej	
inves	tícii	v	hodnote	10	miliónov	eur	sa	na-

ša	inštitúcia	stane	jedným	z	najmodernej-
ších	astronomických	pracovísk	v	strednej	
Európe.	Verím,	že	práve	rozvoj	jedinečnej	
vedecko-výskumnej	a	vzdelávacej	infrašt-
ruktúry	môže	nasmerovať	náš	kraj	ku	
hviezdam,	ktoré	tak	rád	obdivoval	aj	Milan	
Rastislav	Šte	fánik.	Dnes	totiž	opäť	vidíme,	
aké	dôležité	je	podporovať	a	popularizovať	
vedu	a	výskum.	Hlohovec	sa	tak	stane	
vzdelávacím	cen	trom	nielen	pre	širší	región	
a	Slovensko,	ale	dovolím	si	tvrdiť,	že	aj	
Európu,”	uviedol	župan	Jozef	Viskupič	
s	tým,	že	pro	jekt	bude	pre	župu	jedným	
z	kľúčových	v	novom	programovom	
období eurofondov.
V	júni	2021	bola	vypracovaná	

architektonická	štúdia	na	komplexnú	
rekonštrukciu	budov	a	areálu	hvezdárne	
vrátane	novostavieb	viacerých	paviló-
nov.	Komplex	je	rozdelený	na	tri	celky	
–	Vedy	o	vesmíre,	Prírodné	zákony	
a	Exteriér	–	ktoré	integruje	návštev-
nícke	centrum.	V	súčasnosti	sa	už	
vypracováva projektová dokumentácia 
na	prvú	etapu,	v	rámci	ktorej	sa	počíta	
s novostavbou centrálnej vstupnej haly 
a	rekonštrukciu	administratívnej	budovy	
v	predpokladanej	hodnote	800-tisíc	eur.

Hvezdáreň a planetárium v Hlohovci 
bude jednou z najmodernejších v Európe

A galgóci csillagvizsgáló és planetárium  
az egyik legmodernebb lesz Európában

A modernizálás második szakaszában 
kerül sorra az új űrpavilon kialakítása, 
ezenkívül a kupolás rotunda felújítása, 
az új tudományos pavilon megépítése, 

valamint a planetárium építészeti 
és technológiai felújítása és egy 

hiperkocka kialakítása. A felújítás után 
az egész épületegyüttes többfunkciós 

célokat szolgál majd, konferenciák 
megtartására is alkalmas lesz. 

A tervek azzal is számolnak, hogy 
élményösvénnyel gazdagított Štefánik-

emlékpark létesül, ahol a szabad ég 
alatt kis amfiteátrumot is kialakítanak, 
de a parkolók mellett az infrastruktúra 

sem fog hiányozni.

Ďalšou fázou modernizácie areálu 
hvezdárne bude novostavba pavilónu 

vesmíru, rekonštrukcia a prístavba 
rotundy s kupolou, novostavba 

pavilónu vedy, rekonštrukcia stavebnej 
a technologickej časti planetária a 
novostavba teseraktu. Komplex sa 

stane multifunkčným, vhodným aj na 
konferencie. Súčasťou zámeru je aj 

úprava areálu hvezdárne vytvorením 
parčíka M. R. Štefánika so zážitkovým 

chodníkom a malým prírodným 
amfiteátrom, či vybudovanie parkovísk 

a infraštruktúry.

Autor:	Michal	Petro
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Megkezdtük a szenicei Kereskedelmi Akadémia 
sportpályájának felújítását
Začali sme s modernizáciou športoviska 
pri Obchodnej akadémií v Senici

Trnavský	župan	Jozef	Viskupič	absolvo-
val	návštevu	senického	regiónu.	Pozrel	sa	
na	začiatok	rekonštrukcie	športoviska	pri	
Obchodnej	akadémii	v	Senici,	ktorú	župa	
realizuje	v	rámci	balíka	výstavby	a	modernizá-
cie	13	športovísk	v	celkovej	hodnote	viac	ako	
7 miliónov eur.
V	rámci	pracovné	ho	výjazdu	župan	nav-

štívil	budovu	DAV-u	v	Senici.	Priestor	bude	
po	rekonštrukcií	slúžiť	na	organizovanie	
kultúrnych	a	spoločenských	podujatí.	Záro-
veň	bude	fungovať	ako	komunitné	centrum	
pre	mládež.	Na	jej	modernizáciu	sme	prispeli	
z Fondu na rozvoj Trnavského kraja sumou 
15-tisíc	eur.

Jozef	Viskupič,	Nagyszombat	megye	
elnöke	meglátogatta	a	szenicei	régiót.	
Megtekintette	a	szenicei	Kereskedelmi	
Akadémia	sportpályájának	éppen	elkezdődött	
felújítását.	Ez	a	beruházás	része	annak	a	13	
sportpályát	érintő	felújítási	csomagnak,	ame-
lyet	a	megyei	költségvetésből	összesen	több	
mint 7 millió euróval támogatnak.

A szenicei munkalátogatás keretében 
a	megyeelnök	felkereste	a	DAV	épületét	is.	
Az objektum a felújítás után alkalmas lesz kul-
turális és társadalmi események megtartására. 
Emellett	ifjúsági	közösségi	központként	is	fog	
működni.	A	megyei	fejlesztési	alapból	ezt	
a	beruházást	15	ezer	euróval	támogatjuk.

Örülök, hogy folytatódik azon céljaink teljesítése, amelyek arra 
irányulnak, hogy Nagyszombat megye lakosai részére megteremtsük 

az egészséges életvitel feltételeit. Ezek a terveink azt tartják szem 
előtt, hogy minőségi sportpályákat létesítsünk a középiskolás 

diákok részére, amelyeket minden érdeklődő használhat. A szenicei 
Kereskedelmi Akadémia sportpályájának felújítása kiterjed 

a röplabdapályán kívül az atlétikai pályára is, beleértve a távolugró 
szektort. Megépítünk itt egy workout teret is erősítő gépekkel és 

nyújtókkal. Az építési munkálatok összköltségvetése 444 ezer euró. 
A munkálatok a tervek szerint hét hónap alatt lezajlanak.

Teší ma, že pokračujeme v napĺňaní nášho cieľu, ktorým je zlepšiť 
podmienky pre zdravý životný štýl našich obyvateľov. Súčasťou 
nášho plánu je vybudovať kvalitné športoviská pre študentov 

stredných škôl i pre širokú verejnosť. Modernizácia areálu 
Obchodnej akadémie v Senici sa bude týkať basketbalového 

ihriska, atletickej dráhy alebo priestoru na skok do diaľky. 
Vybudujeme aj vonkaj ší workoutový priestor s posilňovacími 

strojmi a hrazdami. Stavebné práce dosahujú hodnotu 444-tisíc 
eur. Do siedmich mesiacov by malo byť športovisko hotové.

Jozef	Viskupič,	nagyszombati	megyeelnök

Jozef	Viskupič,	trnavský	župan
Autor:	Natália	Petkáčová
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Pavol Tomašovič
A Nagyszombatban működő megyei fenntartású Juraj Fándly Könyvtár 
idén ünnepli létrejöttének 95. évfordulóját. Ebből az alkalomból 2022-
ben számos rendezvényt terveznek a könyvtárlátogatók részére. Azonban 
nemcsak az olvasókat igyekeznek megszólítani, hanem a rendezvényekkel 
kulturális-társadalmi jellegüknél fogva jóval szélesebb réteget szeretnének 
becsalogatni. 2019-től Pavol Tomašovič vezeti ezt a legnagyobb megyei 
közkönyvtárat. A vele készült alábbi beszélgetésben több érdekességet 
is megtudhatnak az olvasók nemcsak a könyvtár évfordulójáról, hanem 
a zöldtetős új Nyári olvasópavilonról is.

A	könyvtár	idén	emlékezik	létrejöttének	95.	évfordulójára.	 
Ön	hogyan	emlékezik	a	könyvtár	legutóbbi	időszakára?

Az én személyes élményeim már csak ahhoz az épülethez 
kötődnek,	amelyben	a	könyvtár	jelenleg	is	működik.	Az	Adalber-
tinum	épülete,	ahol	eredetileg	95	éve	a	könyvtár	létrejött,	az	én	
generációm	emlékezetében	elsősorban	az	alapiskolához	kötődik.	
A	könyvtár	mostani	székházának	épületébe	legelőször	alapiskolás	
tanulóként léptem be akkor, amikor már a kedvenc témaköreim-
ben mindent elolvastam, amit az iskolai könyvtárból kikölcsönöz-
tem.	Amikor	felnőtt	lettem,	a	könyvtár	nekem	is	elsősorban	
olyan	helynek	számított,	ahol	barátokkal,	írókkal	és	olvasókkal	
találkozhattam	nagyon	érdekes	irodalmi	rendezvényeken.	Beval-
lom, jelenleg inkább könyveket vásárolok, és kevésbé kölcsönzök, 
méghozzá	amiatt	is,	mert	olvasáskor	van	egy	rossz	szokásom.	
Előző	munkahelyemen	ugyanis	a	médiákkal	vagy	az	emberekkel	
való	kommunikáció	során	tudatosítottam	azt,	hogy	ha	nem	akar-
juk elveszteni az egymás megértésének képességét, szükséges 
az,	hogy	rendesen	meghallgassuk	őket	és	megtanuljunk	a	sorok	
között	is	olvasni.

Harmadik	éve	vezeti	igazgatóként	a	könyvtárat.	Azóta	milyen	
változásokra	került	sor?
A	covidos	időszak	ellenére	sikerült	befejeznünk	a	könyvtár-

ban	a	gyerekjátszósarok	felújítását,	ugyanígy	megújult	a	belső	

lépcsőzet	melletti	korlát	a	belépőkapunál	is.	Átalakítottuk	az	
internetezésre szolgáló helyiséget, amely most már többfunkciós 
teremként	működik,	ahol	elektronikus	könyvleolvasók	vannak,	
táblagépek,	3D-s	nyomtatók.	Rendezünk	gazdag	tematiká-
jú	szemináriumokat	is,	és	az	ez	irányú	készségeket	fejlesztő	
gyakorlati	útmutatókkal	szintén	szolgálunk.	Az	idei	jubileumi	
évben fejeztük be a tanulóterem felújítását. Februárban pedig 
egyéves	előkészületek	és	engedélyeztetési	folyamat	után	
elkezdtük a Nyári olvasópavilon építését a könyvtár kertjében. 
Hálás	vagyok	azért,	hogy	Nagyszombat	megye	képviselői	ezeket	
a tevékenységeket pénzbelileg is támogatják.

Van-e	a	könyvtárban	olyan	értékes	könyv,	amely	különleges?
Bevallom, hogy nekem minden könyv különleges. Már maga 

a	könyv	létrejötte,	az,	hogy	részesei	lehetünk	egy	közös	történet	
elbeszélésének, mindez olyannyira zseniális, mint az élet maga. 
Van, de ez nem a mi érdemünk. Valaminek a részesei vagyunk, 
ami túllép a mi kereteinken. A saját történetével is, és azzal is, ami 
a	könyvben	van	elrejtve.	A	tapasztalatok,	a	történet	történettel	
való	összekapcsolásának	lehetősége	olyan,	mint	az,	ahogy	a	pa-
takok és a folyók a megismerés tengerébe torkollanak. A könyv 
az	ilyen	lehetőségek	egyike.	Éppen	ezért	minden	könyv	tágabb	
értelemben kivételes és egyedi.

Önálló csepp a tengerben, amely azonban nem lenne tenger, 
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Pavol Tomašovič
Krajská knižnica Juraja Fándlyho v Trnave si tento rok pripomína 
95. výročie svojho založenia. V roku 2022 pripravuje pre návštevníkov 
knižnice niekoľko podujatí nielen čitateľských, ale aj kultúrno-
spoločenských. Od roku 2019 riadi najväčšiu verejnú knižnicu Pavol 
Tomašovič. V rozhovore s ním sa dočítate viac podrobností o výročí 
knižnice, ale aj informácie o novej Letnej čitárni so zelenou strechou.

Knižnica	tento	rok	oslavuje	95.výročie,	ako	si	spomínate	na	
minulé	roky	knižnice?
Moje	osobné	spomienky	sa	viažu	už	len	k	budove,	v	ktorej	

knižnica	sídli	v	súčasnosti.	Budova	Adalbertinum,	kde	pred	95	
rokmi	knižnica	začínala,	bola	pre	moju	generáciu	zviazaná	najmä	

so	základnou	školou.	Do	dnešnej	budovy	knižnice	som	prvýkrát	
vstúpil	ako	žiak	základnej	školy,	keď	som	mal	knihy	zo	školskej	
knižnice	v	rámci	svojho	obľúbeného	žánru	už	všetky	prečítané.	
V	dospelosti	začala	byť	knižnica	pre	mňa	aj	miestom	stretávania	
sa	s	priateľmi,	spisovateľmi	i	čitateľmi	pri	zaujímavých	literárnych	

ha nem lennének az egyes alkotóelemei, 
a	cseppek.	De	ha	Ön	konkrét	könyvre	
gondol, akkor meg kell említenem azt, 
amely a könyvtárunk névadójának tollából 
származik. Ezek Juraj Fándly prédikációi 
1795-ből.

Idén	fontos	változás	vár	a	könyvtárra,	
hiszen	létrejön	a	Nyári	olvasópavilon.	
Hogyan	haladnak	a	munkálatok?
Az	utóbbi	időben	a	bennünket	megkín-

zó járvány ellenére elmondhatom, hogy a 
tervezett	munkák	a	megszabott	menetrend	
szerint	haladnak.	Miután	eltávolították	
a régi garázsokat, a könyvtár kertjében 
megtörténtek a szükséges  földmunkák, 
és lerakták a nyári olvasórészleg alapjait. 
Remélem,	hogy	a	nyár	végére	elkészül	az	
építmény	váza,	és	a	befejező	munkála-
tokkal	párhuzamosan	megkezdődik	a	
könyvtár kertjének felújítása, valamint a 
növényzet telepítése. Ezekkel a munkála-
tokkal azt szeretnénk elérni, hogy az ide 
látogató olvasók kellemes környezetben és 
esztétikai	szempontból	is	vonzó	közegben	
tölthessék	itt	az	időt,	és	valóban	kikapcso-
lódhassanak. A zöldfelület megújul, 
és	új	öntözőrendszer	létesítésével	is	
számolunk.	Össze	lesz	kötve	a	Rózsapark-
kal, de lesz egy elválasztó zöld sáv is, 
amelyet vegyesen alakítanak ki virágzó 
és	a	levelüket	lehullató	növényekből	és	
örökzöld bokrokból.  A kertben új fákat is 
kiültetnek, amelyek a kánikula napjaiban 
kellemes árnyékot adnak. Az olvasópavilon 
előtti	rész	előtt	olyan	helyet	szeretnénk	
kialakítani, amelyet a rendezvények 
alkalmával amolyan zöld színpadként tud-
nánk kihasználni.

Milyen	tevékenységekre	lesz	majd	alkal-
mas	az	olvasópavilon?

A nyári pavilon része lesz majd 
egy többfunkciós helyiség, amelyet 
elsődlegesen	az	olvasók	vesznek	bir-
tokukba, de hatékonyan kihasználunk 
majd	előadásokra,	prezentációkra	is,	
vagy különféle vitafórumokat is tartunk 
látogatóink minden generációjának részére. 
Úgy van megtervezve, hogy innen kilátás 
nyílik a kertre, és teraszt is kialakítanak. 
Azt reméljük, hogy a Nyári olvasópavilon 
kellemes	időtöltésre	ad	majd	lehetőséget	
olvasóinknak és a szélesebb rétegeket 
felölelő	érdeklődő	közönségnek	egyaránt,	
akik szívesen találkoznak írókkal, vagy 
részt	vesznek	művelődési	programokon,	
vagy másfajta kikapcsolódást nyújtó ren-
dezvényeken, kamarakoncerteken, illetve 
közösségi találkozókon.

A	könyvtárnak	zöld	tetőzete	lesz.	Ez	mit	
jelent?
Többféle	áttételes	jelentése	is	van	

ennek	a	zöld	tetőnek.	A	könyvtár	a	ter-
mészethez	való	kötődésünket	is	erősíteni	
akarja. Az ember a természet része, és 
ha	nekünk	fontos	az	életünk	minősége,	
akkor mindenre a természet fókuszán 
keresztül kell tekintenünk, és nem tehet-
jük mellékvágányra ezt a szemléletet. 
A könyvtár tevékenységében azt tartjuk 
szem	előtt,	hogy	szoros	szimbiózisban	
fejlődjön	az	ember,	a	gondolkodása	és	
a természet.

A	megye	jubileumi	ajándékának	is	
tekinthető	ennek	a	nyári	olvasórész-
legnek	a	létrehozása.	Milyen	rendez-

vényeket	terveznek	az	idei	évforduló	
alkalmából?

Idén összesen több mint négyszáz 
különféle rendezvényt szervezünk min-
den korosztály részére. A folyamatosan 
zajló rendezvények közül megemlíteném 
a rendszeres Mamaklubokat, ezeken 
a	gyerekeken	kívül	a	szülők	is	részt	vehet-
nek.	Folytatódnak	a	tinédzsertalálkozók	
a	fiatal	olvasók	részére,	míg	az	időseb-
beknek szervezünk egy új programot 
Kávé	mellett	a	könyvről	elnevezéssel.	
Lesznek közösségi találkozók történészek-
kel és világutazókkal is. Lesz folytatása 
a	Nagyszombati	költészet	és	a	Könyvtári	
beszélgetések sorozatnak, ezeken érdekes 
témákat feszegetünk majd. Az egyik 
témája	lesz	például	Miroslav	Válek	költő	
munkássága abból az alkalomból, hogy 
95	évvel	ezelőtt	született.	Nem	fognak	
hiányozni	más	népszerű	elfoglaltságok	
sem, így a Hogyan használjuk a táblagé-
pet vagy a mobiltelefont foglalkozások, 
amelyek	az	idősebbek	körében	
népszerűek.	Az	agytréning	is	keresett	
elfoglaltság,	de	a	kézműves	tevékeny-
ségeket is sokan látogatják. Lesznek 
beszélgetős	estek,	könyvbörzét	is	tartunk,	
valamint	tanfolyamokat	diákoknak,	sőt	
scrabble foglalkozásokat is szervezünk. 
Idén	meghirdettünk	egy	pályázatot	is	
Irodalmi	szalon	elnevezéssel,	és	a	fiatal	
kreatív	olvasók	bekapcsolódhatnak	a	
Hozz létre saját képregényt versenybe. 
Honlapunkon a könyvtár évfordulójáról 
a	Könyvtár	történelméből	elnevezésű	
sorozattal	emlékezünk	meg.	A	jubileumi	
ünnepségek	ősszel	tetőznek	az	Állunk	az	
Önök	rendelkezésére	című	gálaműsorral.
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podujatiach.	Priznám	sa,	že	v	súčasnosti	
si	knihy	viac	kupujem,	ako	požičiavam,	
a	to	aj	kvôli	istému	zlozvyku	pri	čítaní.	
Pri	mojej	predchádzajúcej	práci	som	si	
v	rámci	komunikácie	s	médiami	či	občanmi	
uvedomil,	že	ak	nemáme	stratiť	schopnosť	
dorozu	mieť	sa,	je	potrebné	vedieť	správne	
načúvať	a	čítať	aj	medzi	riadkami.	

Riaditeľom	ste	tretí	rok,	aké	zmeny	sa	
odvtedy	urobili?
Napriek	covidovým	rokom	sa	nám	

podarilo	v	knižnici	dokončiť	rekonšt-
rukciu	detskej	herne,	obnoviť	zábradlie	
vnútorného schodiska i vstupnej brány, 
upraviť	internetovú	miestnosť	na	novú	
multifunkčnú	miestnosť	s	elektronickými	
čítačkami	kníh,	tabletmi,	3D	tlačiarňou	
a bohatou ponu kou seminárov a prak-
tických	ukážok	na	zlepšenie	zručnos-
ti.	Začiatkom	tohto	roka,	v	ktorom	si	
pripomíname	95.	výročie	existencie	
knižnice,	sme	dokončili	rekonštrukciu	
študovne	a	vo	februári,	po	ročnej	príprave	
projektov	a	povolení,	sme	začali	s	výstav-
bou	letnej	čitárne	v	priestoroch	knižničnej	
záhrady.	Som	vďačný,	že	vedenie	aj	
poslanci	TTSK	tieto	aktivity	finančne	
podporujú.

Máte	v	knižnici	nejakú	vzácnu	knihu,	
ktorá	je	výnimočná?
Priznám	sa,	že	pre	mňa	je	každá	kniha	

výnimočná.	Len	samotný	fakt	vzniku	
knihy,	možnosť	vstúpiť	do	spoločného	
príbehu	rozprávania	je	geniálna	ako	život	
sám.	Je	aj	nie	je	to	len	našou	zásluhou.	
Sme	súčasťou	niečoho,	čo	nás	presahuje.	
S	vlastným	príbehom	i	s	tým,	ktorý	je	
ukrytý	v	knihe.	Možnosť	prepojiť	skúse-
nosti,	príbeh	s	príbehom,	je	ako	zlievanie	
poto kov a riek do mora poznania. Kniha 
je	jednou	z	takýchto	možností.	Preto	je	
v	tomto	širšom	kontexte	každá	kniha	výni-
močná.		Je	samostatnou	kvapkou	v	mori,	
ktoré	by	však	bez	jednotlivých	kvapiek	
morom nebolo. Ak ale máte na mysli 

konkrétnu	knihu,	ktorá	je	pre	mňa	vzácna,	
nemôžem	nespo	menúť	tú,	ktorá	pochádza	
z	pera	autora,	po	ktorom	je	naša	knižnica	
pomenovaná. Sú to Kázne Juraja Fándlyho 
z	roku	1795.

Tento	rok	čaká	knižnicu	výrazná	zmena	
–	vybuduje	sa	nová	Letná	čitáreň.	Ako	
postupujú	práce?

Napriek pandémii, ktorá nás v pos-
lednom	období	zasiahla,	možno	povedať,	
že	naplánované	práce	postupujú	podľa	
harmonogramu.	Po	odstránení	starých	
betónových	garáží	sme	v	záhrade	knižnice	
vykonali	prvé	zemné	práce	a	položili	
základy	Letnej	čitárne.	Verím,	že	koncom	
leta	bude	už	hrubá	stavba	hotová	a	pa-
ralelne	s	dokončovaním	stavby	sa	začne	
celková	úprava	a	kultivácia	knižničnej	
záhrady.	Cieľom	týchto	prác	je	vytvoriť	
príjemný	relaxačno-oddy	chový	i	esteticky	
pútavý	priestor	pre	našich	návštevníkov.	
Celá	zelená	plocha	sa	bude	revitalizovať,	
počítame	aj	so	zavedením	nového	zav-
lažovacieho	systému.	V	dotyku	s	Ružovým	
parkom	vznikne	oddeľujúca	sprie	vodná	
zeleň,	ktorú	bude	tvoriť	zmes	kvitnúcich	
opada	vých	i	stále	zelených	krovín.	
V	záhrade	vysadíme	aj	nové	stromy,	vďaka	
ktorým	získa	me	prirodzený	tieň	počas	
horúcich	letných	dní.	Pred	budovou	letnej	
čitárne	je	navrhnutá	terénna	modelácia,	
ktorú	chceme	využívať	v	rámci	kultúrnych	
podujatí	ako	„zelené“	pódium.

Na	aké	aktivity	bude	čitáreň	slúžiť?
Letná	čitáreň	bude	pozostávať	

z	multifunkčnej	miestnosti,	ktorá	bude	
slúžiť	primárne	čitateľom	a	zároveň	sa	
bude	efek	tívne	využívať	na	prednášky,	
prezentácie	či	diskusie	rôzneho	dru-
hu,	v	rôznych	formátoch	a	pre	všetky	
generácie	našich	priaznivcov.	Dispozične	
je	situovaná	s	výhľadom	na	záhradu	
s otvorenou terasou. V letnom období 
tak vznikne bezprostredné prepojenie 
s	veľkou	knižničnou	záhradou.	Veríme,	že	

Letná	čitáreň	bude	príjemným	zázemím	
pre	našich	čitateľov	i	širšiu	verejnosť,	
ktorá	prejavuje	záujem	o	stretnutia	so	
spisovateľmi,	o	vzdelávacie	i	oddychové	
aktivity,	ako	aj	o	komorné	koncerty	či	
komunitné	stretnutia.

Knižnica	bude	mať	zelenú	strechu,	čo	to	
znamená?
Zelená	strecha	knižnice	má	viacero	

symbolických	rovín.	Knižnica	sa	hlási	
k	mysleniu	aj	k	prírode.	Človek	je	súčasťou	
prírody,	a	preto	ak	nám	ide	o	kvalitu	živo-
ta,	je	dôležité	myslieť	v	kontexte	prírody	
a	nevytláčať	ju	zo	svojej	pozornosti.	Ak-
tivity	knižnice	budú	pokračovať	v	duchu	
symbiózy	človeka,	myslenia	a	prírody.

Svojim	spôsobom	pôjde	o	darček	župy	
pre	knižnicu,	aké	podujatia	k	výročiu	
tento	rok	chystáte?
Viac	ako	štyristo	podujatí	počas	

tohto	roka	je	určených	pre	všetky	veko-
vé	kategórie.	Z	pri	pravených	podujatí	
spome	niem	už	pravidelný	Mama	klub,	
kto	rý	ponúka	aktivity	pre	deti	aj	pre	ich	
rodičov.	Pokračovať	budú	aj	tínedžerské	
stretnutia	pre	mladých	čitateľských	fanúši-
kov	a	pre	tých	starších	je	zasa	pripravený	
nový	cyklus	O	knihe	pri	káve,	ako	aj	cyklus	
komunitných	stretnutí	s	historikmi	a	cesto-
vateľmi.	Pokračovať	budú	Trnav	ská	poetika	
aj	Rozhovory	z	knižnice	na	rôzne	zaujímavé	
témy. V rámci nich si pripomenieme aj 
95 rokov od narodenia Miroslava Válka. 
Nebudú	chýbať	ani	osvedčené	formá-
ty:	Ako	na	tablet	či	mobil	ný	telefón	pre	
seniorov,	Tréningy	pamäti,	tvorivé	dielne,	
besedy,	burzy	kníh,	školenia	pre	študen-
tov	či	posedenia	pri	scrabble.	Tento	rok	
sme	vypísali	aj	súťaž	Literárny	salón	a	pre	
mladých	kreatívnych	čitateľov	súťaž	Vyt-
vor	vlastný	komiks.	Na	webovej	stránke	si	
pripomenieme	výročie	knižnice	seriálom	
Z	histórie	knižnice.	Osla	vy	jubilea	vyvrcho-
lia galaprogra mom Sme tu pre vás. 

Pavol	Tomašovič	1964-ben	
született	Nagyszom- 
batban.	2019-től	igazgatója	
a	Nagyszombatban	működő	
Juraj Fándly Könyvtárnak. 
Korábban,	1997-től	Nagyszom-
bat	városának	szóvivője	volt.	
Régóta	foglalkozik	a	kultúra	
kérdéskörével, több könyv szer-
zője,	illetve	társszerzője.	

Pavol	Tomašovič	sa	na	rodil	10.	
januára	1964	v	Trnave.	Od	roku	
2019	je	riaditeľom	Knižnice	
Juraja Fándlyho v Trnave. 
V	minulosti	pôsobil	ako	hovor-
ca mesta Trnava, kde bol vo 
funkcií	od	roku	1997.	Dlhodo-
bo	sa	venuje	kultúre,	pričom	je	
autorom	niekoľkých	autor	ských	
kníh a zborníkov.

Pavol Tomašovič, igazgató/riaditeľ

Autor:	Peter	Kováčik
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Bemutatjuk ügyes kollégáinkat 
Predstavujeme vám našich šikovných kolegov

Nikol Kozmová, Nagyszombati Kreatív Központ
2021-től	vagyok	a	megyei	hivatal	alkalmazottja.	A	
munkaköröm	az	új	Nagyszombati	Kreatív	Központ	projek-
tjéhez	kapcsolódik,	programmenedzserként	veszek	részt	
benne.	A	gyakorlatban	ez	azt	jelenti,	hogy	a	központ	tartalmi	
része,	tehát	a	programok	összeállítása	a	feladatom,	a	sze-
replők	biztosítása,	a	légkör	kialakítása	és	lehetőleg	pozitív	
hatások	elérése.	Meggyőződésem,	hogy	a	megyének	éppen	
ez	a	dolga,	és	tennie	is	kell	ennek	érdekében,	hogy	a	megfele-
lő	terek	létrehozásával	támogassa	a	kreatív	ipart,	elsősorban	
a	kezdőket.	Ezzel	megkönnyítjük	nekik	a	startot.	Az	én	fela-
datom	annak	biztosítása,	hogy	a	központ	által	nyújtott	szol-
gáltatások	minőségiek	legyenek,	ugyanakkor	szórakoztatóak	
is,	hogy	ne	unatkozzanak	azok	se,	akik	ezeket	a	kreatív	
dolgokat	létrehozzák.	Individuálisan	igyekszünk	viszonyulni	
mindenkihez,	a	szükségleteiknek	megfelelően.	Az	is	a	célom,	
hogy	egy	olyan	kis	nagyszombati	alkotóközösséget	teremtsek	
meg,	amely	egy	fedél	alatt	működik	együtt.	A	munkám	azért	
is	érdekel,	mert	már	látom	a	tényleges	hatását	az	emberekre.	
Habár	tudatosítani	kell,	hogy	ez	egy	olyan	munka,	amely	 
csak	hosszú	távon	hozza	meg	a	gyümölcsét.	Az	ember	
megtanulja	azt,	hogy	türelmesnek	kell	lennie,	és	hosszú	
távú	víziókban	kell	gondolkodnia,	ami	gyakran	nem	könnyű.	
Szabadidőmben	szívesen	fordulok	a	művészetekhez	és	a	
kultúrához.	

Nikol Kozmová, Kreatívne centrum
Na	župnom	úrade	pracujem	od	roku	2021.	Mojím	zameraním	
je	práca	na	novom	projekte	Kreatívneho	centra	v	Trnave	a	to	
na	pozícii	manažéra	pre	programy,	čo	v	preklade	znamená,	
že	mám	na	starosti	náplň	centra	čo	sa	týka	programu,	ľudí,	
atmosféry	a	zároveň	aj	pozitívnych	dopadov.	Myslím	si,	že	
podporovať	kultúrno-kreatívny	priemysel	vytvorením	prie-
storu	pre	začínajúcich	kreatívcov,	kde	budú	mať	jednoduchší	
štart,	je	práve	to,	čo	môže	a	má	kraj	robiť.	Mojou	úlohou	je	
vyhrať	sa	s	tým,	aby	služby	ktoré	bude	centrum	poskytovať,	
boli	kvalitné	a	zároveň	zábavné,	aby	to	kreatívne	hlavy	neu-
nudilo.	Pristupovať	chceme	veľmi	individuálne	podľa	potrieb,	
no	zároveň	mi	ide	aj	o	vytvorenie	takého	nového	trnavského	
podhubia,	malej	komunity,	ktorá	bude	spolu	fungovať	pod	
jednou	strechou.	Na	mojej	práci	ma	baví,	že	má	reálny	
dopad	na	ľudí.	Aj	keď	je	to	beh	na	dlhú	trať.	Človek	sa	učí	
trpezlivosti	a	smerovaniu	k	dlhodobej	vízii,	čo	môže	byť	často	
náročné.	Vo	voľnom	čase	rada	žijem	umením	a	kultúrou.	

Daniela Nagyová, szociális szakosztály
2004-től	szakelőadóként	dolgozom	a	hivatal	szociális	szakosz-
tályán.	Eddigi	beosztásaimban	mindig	emberekkel	foglalkoztam.	
Ha	újra	születnék,	ismét	ugyanezt	az	utat	járnám,	csak	sokkal	
gazdagabb	tapasztalatokkal.	Negyvenévnyi	munkaviszony	után	
is	elmondhatom,	hogy	szeretem	ezt	a	munkát	és	a	hivatásom-
nak	érzem.	A	munkatöltetem	alapján	is	az	a	dolgom,	hogy	a	
szociális	szolgáltatásokat	szabályozó	törvény	értelmében	végez-
zem	a	munkámat.	A	Nagyszombat	megye	által	fenntartott	szociális	
szolgáltatásokat	nyújtó	egyik	intézményben	vagyok	alkalmazásban.	
Mindig	fogékony	voltam	az	új	megoldásokra,	ötletekre,	és	ezeket	
igyekeztem	megvalósítani.	Számos	nagy	projekt	kivitelezésében	is	
részt	vettem,	valamint	továbbképzésekben	is.	Munkacsoportokban	
szintén	tevékenykedtem.	Olyan	emberekkel	ismerkedtem	meg,	
akik	fontosak	voltak	az	együttműködés	szempontjából.	Azóta	is	

folyamatos	kapcsolatban	vagyok	velük,	és	ha	orvosolni	
kell	valamilyen	problémát,	akkor	azt	megfogal-
mazzuk	és	közösen	javaslunk	megoldást.	
Nagyra	értékelem	azt,	hogy	Nagyszombat	
megye	vezetősége	számos	olyan	aktivi-
tást	támogatott,	amelyekben	én	is	részt	
vettem,	és	ezek	a	szociális	segítségre	
szorulók	javát	szolgálták.	Ha	mindezt	olyan	
közösségben	teheti	az	ember,	amelynek	
tagjai	kölcsönösen	támogatják	egymást,	és	
élvezzük	a	munkaadó	törődését	is,	akkor	az	
ember	képes	egyensúlyban	tartani	életének	

azt	a	részét	is,	amelyet	a	munkahelyén	tölt	el.	
A	magánéletben	a	boldogságom	forrása	a	három	

unokám,	akik	nagyban	gazdagítanak	engem.	Családcentrikus	
ember	vagyok,	ezért	annak	örülök	igazán,	amikor	összejön	a	család,	
de	ehhez	nem	kell	különösebb	alkalmat	keresni.

Daniela Nagyová, odbor sociálnych vecí
Na	úrade	pracujem	od	roku	2004	ako	odborný	referent	Odboru	
sociálnych	vecí.	Celý	svoj	pracovný	život	som	venovala	práci	s	ľuďmi.	
Keby	som	sa	znovu	narodila,	išla	by	som	presne	tou	istou	cestou	len	
bohatšia	o	skúsenosti.	Aj	po	40	rokoch	praxe	môžem	povedať,	že	
mám	svoju	prácu	rada	a	stala	sa	mojim	poslaním.	Mojou	hlavnou	
pracovnou	náplňou	je	vykonávať	prácu	v	súlade	so	zákonom	o	so-
ciálnych	službách.	Venovať	sa	klientom	v	zariadeniach	sociálnych	
služieb	v	zriaďovateľskej	pôsobnosti	TTSK.	Vždy	som	bola	naklonená	
novým	veciam,	nápadom	a	ich	realizáciám.	Počas	mojej	praxe	som	
sa	zúčastnila	na	veľa	projektoch,	vzdelávaniach,		bola	a	som	členkou	
pracovných	skupín,	stretávala	a	spoznávala	sa	s	ľuďmi	dôležitými	
pre	spoluprácu,	s	ktorými	som	stále	v	kontakte	a	keď	treba,	vieme	
popísať	problém	a	navrhnúť	riešenie.	Vážim	si,	že	veľa	aktivít,	ktorých	
som	bola	organizačne	účastná	v	prospech	sociálne	odkázaných	bolo	
podporených	vedením	TTSK.	Keď	toto	všetko	prežívate	v	kolektíve	
so	vzájomnou	podporou	a	starostlivosťou	zamestnávateľa	o	Vás,	
viete	svoj	pracovný	život	držať	v	rovnováhe.	Môj	súkromný	život	
tvorí	radosť	z	troch	vnúčat,	ktoré	ma	obohacujú.	Som	človek	rodinne	
založený,	preto	mám	najväčšiu	radosť,	keď	sa	stretne	rodina,	pretože	
pre	také	stretnutie	sa	nemusí	hľadať	príležitosť.
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Átadtuk	a	Vág	menti	kerékpárút	
újabb	szakaszát.	A	3,6	kilométeres	
útszakasz Trencsén és Nagyszom-
bat	megyék	határvonalát	köti	össze	a	
pöstyéni Vashíddal. A projekt tényleges 
költségei	elérték	a	490	ezer	eurót.	A	
beruházást	az	Integrált	Regionális	Ope-
ratív	Programból	folyósított	vissza	nem	
térítendő	támogatásból	finanszíroztuk.

A	3,6	kilométeres	szakasz	el	van	
látva	a	szükséges	útjelző	táblákkal.	
Megtalálható	mellette	egy	kerékpáros	
pihenőhely	is,	ahol	egy	akáclugas	várja	a	
megpihenőket	padokkal,	asztallal	és	két	
bicikliállvánnyal.	Van	itt	egy	fotovoltai-
kus panel is, ez el van látva két konnek-
torral, hogy a turisták feltölthessék a 
mobiltelefonjaikat.

KIDOLGOZTUK A KERÉKPÁROS 
KÖZLEKEDÉS FEJLESZTÉSÉT CÉLZÓ 
STRATÉGIÁT
Az	elmúlt	időszakban	előkészítettük	

a kerékpáros közlekedés és kerékpáros 
turizmus fejlesztésének koncepcióját a 
megyében.	Jó	nevű	polgári	társulások-
kal közösen aktualizáltuk a kerékpárutak 
és	a	kerékpáros	közlekedés	2018-23	

Dokončili sme výstavbu úseku Vážskej  
cyklomagistrály v Piešťanoch a vypracovali  
sme Stratégiu rozvoja cyklistickej dopravy

Befejeztük a Vág menti kerékpárút újabb 
szakaszának kiépítését, valamint kidolgoztuk a 
kerékpáros közlekedés fejlesztését célzó stratégiát

Silvia Szokolová, Nagyszombat 
megye kerékpáros koordinátora
Nagyszombat	megye	hivatalában	a	Megyei	
Innovációs	Fejlesztési	Ügynökségben	
tevékenykedem	2020	óta.	Fő	munkaterüle-
tem	a	fenntartható	mobilitás	támogatása	
a	megyében.	Elsősorban	a	kerékpáros	
közlekedés	kérdései	tartoznak	hozzám	
egész	Nagyszombat	megyében.	Ezek	közé	
sorolható	a	kerékpáros	turistaútvonalak	
felújítása,	újak	építése	és	korszerűsítése,	
továbbá	közlekedési	jelzésekkel	való	ellátása.	
A	hatáskörömbe	tartozik	még	a	kerékpáros	köru-
tak	kialakítása	és	az	ezekhez	kötődő	infrastrukturális	
létesítmények	kiépítése	az	egész	megye	területén.	Tavaly	
kezdtünk	együttműködni	a	Cyklokoalícia	Polgári	Társulással.	Ennek	
az	eredménye	az,	hogy	csaknem	elkészült	egy	tanulmány	Nagyszom-
bat	megye	kerékpáros	közlekedésének	fejlesztési	lehetőségeiről.	
Jelenleg	a	jászlóapátszentmihályi	(Jaslovské	Bohunice)	atomerőmű	
és	a	község	vezetésével	együttműködésben	készül	az	atomerőműhöz	
vezető	kerékpárút	tervdokumentációja.

Silvia Szokolová, cyklokoor-
dinátorka Trnavského kraja
Na	úrade	TTSK	som	súčasťou	
Krajskej	inovačnej	rozvojovej	
agentúry	(KIRA)	od	roku	2020.	
Do	mojej	pracovnej	náplne	
patrí	podieľanie	sa	na	rozvoji	
udržateľnej	mobility,	predovš-
etkým	cyklodopravy	na	území	
kraja,	zabezpečenie	činností	týka-
júcich	sa	procesu	obnovy,	budova-

nia	a	modernizácie	cykloturistického	
a	cyklodopravného	značenia,	budo-

vania	a	obnovy	cyklotrás	a	doplnkovej	
infraštruktúry	cyklotrás	na	území	TTSK.	Minulý	

rok	sme	začali	spolupracovať	s	občianskym	združením	
Cyklokoalícia.	Na	základe	tejto	spolupráce	v	týchto	dňoch	
finišujeme	so	Štúdiou	rozvoja	cyklistickej	dopravy	v	kraji.	
Momentálne	tiež	s	vedením	atómovej	elektrárne	Jaslovské	
Bohunice	a	obcou	Jaslovské	Bohunice	pripravujeme	pro-
jektovú	dokumentáciu	na	cyklotrasu	vedúcu	do	AE.
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Do	užívania	sme	odovzdali	ďalšiu	
časť	Vážskej	cyklomagistrály.	Ide	o	3,6	
kilometra	dlhý	úsek	medzi	hranicou	
Trenčianskeho	a	Trnavského	kraja	
a	Železným	mostom	v	Piešťanoch.	
Celková	výška	oprávnených	nákladov	
projektu	bola	490-tisíc	eur,	pričom	
sme	na	jeho	spolufinancovanie	získali	
nenávratný	finančný	príspevok	z	Integ-
rovaného	regionálneho	operačného	
programu	(IROP).
Na	3,6	kilometra	dlhom	úseku	bola	

vyasfaltovaná	cyklotrasa,	ktorá	oplý-
va	príslušným	dopravným	značením.	
Súčasťou	vybudovanej	cyklotrasy	je	aj	
cyklistické	odpočívadlo,	ktoré	pozostá-
va	z	agátového	altánku,	lavičiek,	stola	
a dvoch stojanov na bicykle. Okrem 
toho	bude	súčasťou	odpočívadla	aj	
fotovoltaický	panel	s	dvomi	zásuvkami	
na	nabíjanie	mobilných	zariadení.

MÁME VYPRACOVANÚ STRATÉGIU 
ROZVOJA CYKLISTICKEJ DOPRAVY

V ostatnom období sme sa zame-
ra	li	na	prípravu	koncepčného	rozvoja	
cyklistickej	dopravy	a	cykloturizmu	na	
území	župy.	V	spolupráci	s	renomo-
vanými	občianskymi	združeniami	sme	
aktualizovali stratégiu rozvoja cyklotrás 
a	cyklodopravy	na	roky	2018-2023	
a	súčasne	sme	vypracovali	štúdiu	rozvo-
ja	cyklistickej	dopravy	na	území	kraja.

„V	období	nášho	nástupu	do	župy	
patrila	oblasť	cyklodopravy	medzi	tie	
najzanedbanejšie.	Chýbali	konkrét ne	 
projekty,	ako	aj	vízie	a plá ny.	Som	preto	
rád,	že	sme	urobili	kus	práce,	ktorej	
výsledkom	je	výstavba	cyklotrás	a doplnk-
ovej	infraštruktúry	či	obnova	cykloturis-
tického	značenia.	Paralelne	sme	pripravili	
aj	koncepčné	dokumenty.	Do	aktualizácie	
stratégie,	ktorú	spracoval	Slovenský	

cykloklub,	sme	
intenzívne	zapojili	obce	aj	mestá,	ktoré	
tiež	môžu	žiadať	o	nové	eurofondy	a pros-
triedky	z plánu	obnovy.	Dôležitá	totiž	
bude	koordinácia	jednotlivých	záme rov	
tak,	aby	sa	vzájomne	užitočne	dopĺňali.	
Obyvateľom	chceme	ponúknuť	reálnu,	
bezpečnú	a komfortnú	alternatívu	k	ces-
tovaniu	autom,“	skonštatoval	trnavský	
župan	Jozef	Viskupič.

Komplementárnym dokumentom ku 
stratégii	je	Štúdia	rozvoja	cyklistickej	
dopravy v Trnavskom kraji, ktorá vznikla 
v	spolupráci	s	Cyklokoalíciou.	Tento	uni-
kátny materiál kladie dôraz na princípy 
hodnoty za peniaze, teda navrhuje 
finančne	efektívne	riešenia	so	spoločen-
skou	návratnosťou	investícií	do	rozvoja	
cyklistickej	dopravy.

A keresztelés jelképes módon kerékpáros palackban lévő vízzel történt.
Krstilo sa symbolicky vodou z cyklistickej športovej fľaše.

A mobiltelefonok töltésére szolgáló két 
konnektor egyike.
Jedna z dvoch zásuviek na nabíjanie  
mobilných zariadení.

Autor:	Michal	Petro

közötti	időszakra	vonatkozó	stratégiá-
ját. Ezzel párhuzamosan kidolgoztuk a 
kerékpáros közlekedés megye területén 
történő	fejlesztésére	vonatkozó	tanul-
mányt.

“Amikor	átvettük	a	megye	irányítását,	
a	kerékpáros	közlekedés	a	legelhanyagolt-
abb	területek	közé	tartozott.	Hiányoztak	a	
konkrét	projektek,	víziók	és	tervek.	Ezért	
tölt	el	örömmel,	hogy	komoly	munkát	
végeztünk,	amelynek	eredménye	a	kerék-
párutak	és	az	ahhoz	szükséges	kiegészítő	
infrastruktúra	kiépítése,	valamint	a	
kerékpáros	jelzések	felújítása.	Ezzel	párhu-
zamosan	fejlesztési	terveket	is	kidolgoz-
tunk.	A	stratégia	aktualizálásába,	amely	

a	Szlovák	Kerékpáros	Klub	munkájának	
eredménye	volt,	intenzíven	bekapcsoltuk	
a	településeket	is,	amelyek	a	helyreállítá-
si	terv	keretén	belül	szintén	európai	
uniós	forrásokra	pályázhatnak.	Fontos	
lesz,	hogy	a	különböző	szándékokat	úgy	
koordináljuk,	hogy	azok	kölcsönösen	és	
hasznosan	kiegészítsék	egymást.	Az	autós	
közlekedés	valós,	biztonságos	és	komfor-
tos	alternatíváját	szeretnénk	nyújtani	a	
lakosoknak”	–	mondta	Jozef	Viskupič,	
Nagyszombat megye elnöke.

A stratégia alapdokumentuma a 
Nagyszombat megye kerékpáros közle-
kedésének fejlesztését célzó tanulmány, 
amely az ún. Kerékpáros koalícióval 

együttműködve	jött	létre.	Ez	az	egyedi	
tanulmány	a	pénzért	cserébe	kapott	
értékekre helyezi a hangsúlyt, tehát 
anyagilag	effektív	megoldásokat	javasol,	
amelyeknek	köszönhetően	a	társadalom	
számára is megtérül a kerékpáros közl- 
kedés fejlesztésével 
kapcsolatos 
beru-
házás.

A  H Ó N A P  T É M Á J A  /  T É M A  M E S I A C A

11SpoluTvorímeKraj



Javítottuk a nyilvánossággal fenntartott 
kommunikációt és az információkhoz való hozzáférést 
Zmodernizovali sme komunikáciu a prístup k informáciam
Megújítottuk	a	digitális	információs	eszközeinket,	hogy	

ezzel is javítsuk a lakosok információkhoz való hozzájutását. 
Fejlesztettük	a	www.trnava-vuc.sk megyei honlapot, valamint 
a megye lakosai részére az elektronikus szolgáltatásokat is. A 
megyeszékház épületében Nagyszombatban a Starohájska utca 
10-es	szám	alatti	hivatalban	két	érintőképernyős	információs	
terminált	helyeztünk	el,	ahol	elérhető	az	elektronikus	hivatalos	
hirdetőtábla	és	további	kliensbarát	szolgáltatások	is.

“Nagyon	örülök	annak,	hogy	további	olyan	intézkedéseket	
foganatosítottunk,	amelyekkel	eleget	teszünk	a	nyitott	kormányzás	
követelményének.	Miután	a	közelmúltban	több	intézkedést	is	hoztunk	
az	átláthatóság	növelésére,	most	modernizáltuk	a	honlapunkat	és	
javítottunk	az	elektronikus	szolgáltatásainkon	is.	A	lényege	az,	hogy	
a	megye	ezentúl	képes	lesz	gyorsabban	és	határozottabban	frissíteni	
az	információkat,	mégpedig	az	open	source	szerkesztőségi	rendszer-
nek	köszönhetően.	Az	új	weboldalt	magunk	készítettük,	és	magunk	
is	kezeljük,	külső	rendszergazdák	nélkül.	A	kibővített	elektronikus	
portál	magában	foglalja	az	elektronikus	szolgáltatásokat,	a	központi	
elektronikus	hirdetőtáblát,	és	a	nyitott	önkormányzás	lényegét	is.	
A	lakosok	így	egyszerűbben	hozzáférhetnek	az	információkhoz,	és	
egyszerűbb	lesz	a	hivatallal	való	elektronikus	kapcsolattartás	is” – 
mondta	Jozef	Viskupič	megyeelnök.
Azért	döntöttünk	a	weboldal	átalakítása	mellett,	hogy	jobb	és	

gyorsabb legyen a lakosok hozzáférése az információkhoz. Ezek 
naprakész frissítésével szintén javult az információk és a doku-
mentumok	áttekinthetősége.	A	lakosok	rendelkezésére	állnak	
speciális	hozzáférési	lehetőségek	is,	így	például	a	látássérültek	
részére	működik	egy	rendszer,	de	úgyszintén	gondoltunk	az	epi-
lepsziában	és	az	ADHD	betegségben	szenvedőkre.

A felhasználói komfortérzet javítását szolgálják az elektro-
nikus	szolgáltatások.	Ezek	lehetővé	teszik	a	támogatási	
kérelmek elektronikus beadását, az információk elérését az 
egyes	törvényeket	illetően,	vagy	a	közigazgatási	illetékekre	és	a	
törvényes	határidőkre	vonatkozó	információk	megszerzését	is.	
2019-től	működik	egy	központi	önkormányzati	portál,	amelyen	

elérhető	minden	szükséges	információ	a	megyei	szervekről,	vala-
mint	a	megyei	képviselő-testületi	ülésekről	is.

- - -
V	rámci	zlepšovania	prístupu	k	sme	inovovali	naše	digitálne	

informačné	nástroje.	Modernizáciou	prešla	webová	stránka	
www.trnava-vuc.sk	a	portál	elektro	nických	služieb	pre	oby-
vateľov	kraja.	V	priestoroch	nášho	úradu	na	Starohájskej	10	v	Tr-
nave	sme	umiestnili	dva	dotykové	informačné	kiosky,	v	ktorých	
je	prístupná	elektronická	úradná	tabuľa	a	ďalšie	proklientské	
elektro	nické	služby.		

„Veľmi	ma	teší,	že	sme	prijali	ďalšie	opatrenia,	ktorými	napĺňame	
princíp	otvoreného	vládnutia.	Po	viacerých	krokoch	na	zvýšenie	
transparentnosti	z	uplynulého	obdobia	sme	zmodernizovali	našu	
webovú	stránku	a	vylepšili	elektronické	služby.	Benefitom	je,	že	župa	
po	novom	dokáže	informácie	na	portáli	lepšie	a	promptnejšie	aktua-
lizovať	vďaka	open	source	redakčnému	systému.	Novú	stránku	sme	
vytvorili	a	spravujeme	si	ju	sami,	bez	dodávateľov.	Rozšírený	elek-
tronický	portál	integruje	elektronické	služby,	centrálnu	elektronic	kú	
úradnú	tabuľu,	či	prostredie	otvorenej	samosprávy.	Obyvateľom	tak	
prinášame	jednoduchší	prístup	k	informáciám	a	komunikácii	s	úra-
dom,“	povedal	trnavský	župan	Jozef	Viskupič.
Pre	úpravu	webovej	stránky	sme	sa	rozhodli	s	cieľom	zlepše-

nia	a	skvalitnenia	prístupnosti	informácií	obyvateľom.	Aktualizá-
cia	zlepšila	prehľadnosť	informá	cií	či	dokumentov.	K	dispozícii	sú	
aj doda- 
točné	možnosti	prístupnosti,	ako	naprík	lad	režim	pre	zrakovo	
znevýhodnených,	ale	aj		režim	zobrazenia	pre	ľudí	s	epileptickými	
záchvatmi	či	pre	ľudí	s	ADHD.
K	zvýšeniu	užívateľského	komfortu	prispievajú	aj	e-služby,	

ktoré	zahŕňajú	možnosť	podávania	žiadostí	o	dotácie,	informá-
cie	o	zákonoch,	správnych	poplatkoch	či	zákonných	lehotách.	
Od	roku	2019	je	sprístupnený	centralizovaný	portál	otvorenej	
samosprávy,	kde	sa	nachádzajú	všetky	potrebné	informácie	
o	orgánoch	župy	a	dokumenty	súvisiace	s	zasadnutiami	krajského	
zastupiteľstva.

Autor:	Natália	Petkáčová
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A rohói	(Rohov)	Szociális	Szolgál-tatások	Központjában	egy	407	
ezer eurós beruházással szenny-
víztisztítót	létesítünk.	További	136	
ezer	eurót	fektettünk	be	a	szenicei	
Szociális Szolgáltatások Központjának 
épületében	megvalósult	fürdőszo-
ba-felújításokba. Ezek a folyamatos 
beruházások	elősegítik	azt,	hogy	
szüntelenül javuljanak a szociális 
ellátásra	szorulóknak	nyújtott	szolgál-
tatások.

“A	megyei	beruházások	jelentős	
részét	folyamatosan	azok	jelentik,	ame-
lyeket	a	szociális	szolgáltatásokat	nyújtó	
intézmények	felújítására	fordítunk.	
Idén	együttesen	csaknem	3	millió	
eurós	összegről	van	szó.	Éppen	most	
kezdődik	a	modern	szennyvíztisztító	és	
a	csatornahálózat	megépítése	Rohóban	
a	Szociális	Szolgáltatások	Központjában,	
ahol	120	embert	látnak	el.	Ezzel	a	több	
mint	400	ezer	eurós	beruházással	régi	
problémát	oldunk	meg,	amely	már	
évtizedek	óta	aggasztja	a	régiót	és	
a	helyi	önkormányzatot”	–	tájékoztatott	
Jozef	Viskupič,	Nagyszombat	megye	
elnöke.

A	víztisztító	állomást	a	szenny-
vizek	tisztítására	vonatkozó	legújabb	
ismereteket felhasználva tervezték 
meg, beleértve a mechanikai, biológiai 
és	vegyi	tisztítást	is.	Rákapcsolják	
a	főépületből	és	a	lakhatást	biz-
tosító	újabb	építésű	részből	kivezető	
meglévő	esővíz-elvezető	csator-
nahálózatra.	Tekintettel	a	víztisztító	 

 

 
 
 

elhelyez-
kedésére a szociális 
központ területén, a karbantartás 
biztosítása érdekében szükség lesz 
bontási munkákra is, hogy e célból 
biztosítsanak egy bejáratot, ahol egy 
modern tolókaput szerelnek fel.

Befejezzük	a	fürdőszobák	felú-
jítását	az	idősotthonként	működő	
szenicei Szociális Szolgáltatások 
Központjának épületében. 
Viskupič	megyeelnök	
elmondta, hogy “az	egyes	
lakóegységekben	24	
fürdőszobát	újítottunk	
fel,	de	modernizáltunk	
további	négy	közös	
fürdőszobát	is.	Ezzel	is	
növeljük	az	ott	lakók	
komfortérzetét	a	leg-
nagyobb	ilyen	típusú	
intézményünkben.”

V areáli	Centra	sociálnych	služieb	(CSS)	v	Rohove	budujeme	čistiareň	odpa-
dových	vôd	v	hodnote	407-tisíc	eur.	
Ďalších	136-tisíc	eur	sme	investovali	
na	rekonštrukciu	kúpeľní	v	Domove	
sociálnych	služieb	a	zariadení	pre	
seniorov	v	Senici.	Tie	to	aktivity	
prispievajú	ku	kontinuálnemu	
skvalitňovaniu	podmienok	pre	
klientov	odkázaných	na	sociálnu	

starostlivosť.
„Značný	podiel	na	investičných	akciách	

župy	pravidelne	tvorí	moder	nizácia	zariade	ní	
sociálnych	služieb.	Tento	rok	ide	o	takmer	tri	
milióny	eur.	Aktuálne	začíname	s	výstavbou	
modernej	čistiarne	odpadových	vôd	a	dobudo-
vaním	kanalizácie	v	Centre	sociálnych	služieb	
v	Rohove,	kde	máme	120	klientov.	Touto	
investíciou	vo	výške	viac	ako	400-tisíc	eur	vy-
riešime	dlhodobý	problém,	ktorý	trápi	región	
a	sa	motnú	obec	už	niekoľko	desiatok	
rokov,“	avizoval	trnav	ský	župan	Jozef	
Viskupič.	

Čistiareň	je	navrhnutá	na	
základe	najnovších	poznatkov	
v	ob	lasti	mechanicko-biologic-
kého a chemického spracovania 
odpado	vých	vôd.	Bude	prepo-
jená	na	jestvujúcu	splaškovú	
kanalizáciu z hlavnej budovy 

a z ubytovacích zaria dení. 
Vzhľadom	na	umiestnenie	čistiarne	
v	areáli	CSS	Rohov	a	jej	údržbu	

bude	nutné	vybúrať	otvor,	kde	bude	
osadená samonosná posuv ná brána.
Dokončujeme	rekonštrukciu	kú	peľní	

v	Domove	sociálnych	služieb	a	zariadení	
pre	se	niorov	v	Senici.	Ako	po	vedal	župan	
Viskupič,	„zrekonštruovali	sme	24	kúpeľní	
v	ubytovacích	bunkách	a	ďalšie	štyri	spoločné	
kúpeľne.	Aj	takto	zvyšujeme	komfort	pre	klien-
tov	zariadenia,	ktoré	je	najväčším	v	kraji.“

Javítjuk	az	erdőháti	szociális	 
ellátás	minőségét

Skvalitňujeme	sociálnu	 
starostlivosť	na	Záhorí

Autor:	Peter	Kováčik
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Felújítottuk	a	Bánka	(Banka)	belterületén	található	úttól	a	
Havran-hegyi	átjáróig	tartó	szakaszt	egy	másodrendű	úton	a	

Pöstyéni	járásban.	A	4,4	kilométer	hosszúságú	útszakasz	moder-
nizálása	2,5	millió	euróba	került,	amit	európai	uniós	forrásokból	
történő	társfinanszírozásnak	köszönhetően	sikerült	megvalósíta-
nunk.	A	Nagyszombat	és	Nyitra	megyét	összekötő	szakasz	felújítá-
sa	múlt	év	februárjában	kezdődött	el.
Az	aszfaltréteg	felújítása	mellett	új	védőkorlátokat	helyeztek	ki,	

és	megoldották	a	vízelvezetést,	mivel	a	víz	korábban	hozzájárult	a	
szegélyek	és	az	úttest	rongálódásához.	Kilenc	gabion	támfalat	és	
két	mikropile	vasbetonküszöböt	építettek	az	út	töltései	és	lejtői	
stabilitásának biztosítása érdekében.
A	felújítást	EU-s	forrásokból	finanszíroztuk.	Eredetileg	4	millió	

eurós	vissza	nem	térítendő	támogatást	kaptunk,	az	előírásoknak	
megfelelően	5%-os	önrésszel.	Az	előzetes	számítások-
kal ellentétben az átlátható közbeszerzésnek 
köszönhetően	ezen	a	szakaszon	csaknem	
a	felére,	2,2	millió	euróra	csökkentettük	a	
költségeket.	Az	építkezés	során	előre	nem	
látható	körülmények	miatt	pluszmunkákat	
kellett	elvégezni.	Emiatt	újabb	227	ezer	
eurót kértünk, amit az illetékes szerv jóvá is 
hagyott.

Zmodernizovali sme úsek cesty II. triedy od intravilánu 
obce	Banka	po	horský	priechod	Havran	v	okrese	Piešťa-

ny.	Úsek	v	dĺžke	4,4	kilometra	sme	zrekonštruovali	celkovo	
za	2,5	milióna	eur	vďaka	spolufinancovaniu	z	eurofondov.	
Rekonštrukcia	spojnice	medzi	Trnavským	a	Nitrianskym	
krajom trvala od februára minulého roka.
Okrem	rekonštrukcie	asfaltových	vrstiev	sa	zrealizovalo	

aj	osadenie	zvodidiel,	odvodňovanie	komunikácie,	ktoré	
predtým	spôsobovalo	deštrukcie	krajníc	a	vozovky.	Vybudo-
vaných	bolo	deväť	gabiónových	múrov	a	dva	mikropiló	tové	
železobetónové	prahy	na	zaistenie	stability	násypov	cesty	
a svahov.
Rekonštrukciu	sme	financovali	z	eurofondov,	z	ktorých	

nám	pôvodne	bolo	schválené	poskytnutie	nenávratného	
finančného	príspevku	vo	výške	štyroch	miliónov	eur	pri	
štandardnom	5-percentnom	spolufinancovaní	župou.	
Oproti	predpokladu	sa	cenu	rekonštrukcie	tohto	úseku	
podarilo	znížiť	po	transparentnej	súťaži	takmer	o	
polovicu	na	2,2	milióna	eur.	V	priebehu	výstavby	
boli	odhalené	skutočnosti,	ktoré	si	vyžiadali	
dodatočné	práce.	Z	toho	dôvodu	sme	požiadali	
o	navýšenie	výdav	kov	o	227-tisíc	eur,	čo	nám	bolo	

riadiacim orgánom schválené.

Május végén nyilvánosságra hoztuk 
azoknak a projekteknek a listá-

ját, amelyek a megyei fejlesztési alapból 
támogatást	nyertek	el.	Az	igénylők	ösz- 
szesen	111	projektet	küldtek	be,	közülük	
51-et	bíráltak	el	kedvezően,	és	ezekre	
együttesen	900	ezer	eurós	támogatást	
folyósítanak	az	elkülönített	megyei	alapból.

“2022-ben	is	támogatjuk	azokat	
a	különleges	aktivitásokat,	amelyek	a	
legkülönfélébb	területeken	járulnak	hozzá	
megyénk	fejlesztéséhez.	A	támogatásra	
érdemes	51	projekt	többek	között	a	törté-
nelmi	műemlékek	felújítását,	a	kreatív	ipar	
térhódítását,	a	zöld	tematikájú	tevékeny-
ségeket,	az	ifjúság	művelődését,	az	IT	
start-upok	működését,	továbbá	az	elektro-
mobilitás	népszerűsítését	tartja	szem	előtt.	

Az	értékelőbizottság	fontosnak	tartotta	
például	a	szakolcai	művelődési	ház	tetősze-
rkezetének	felújítását,	amelyet	annak	idején	
a	neves	építész,	Dušan	Samuel	tervezett.	
A	legjobb	projektnek	a	bizottság	a	Szenicei	
járásban	található	korlátkői	(Korlátka)	vár	
megmentését	célzó	projektet	tartotta” – 
nyilatkozta	Jozef	Viskupič,	Nagyszombat	
megye elnöke.
32	ezer	euróval	támogatjuk	

a	Sasvár-Morvaőr	(Šaštín-Stráže)	
településen található zsinagóga 
épületének folytatódó felújítását, amely 
a	műemlékvédelem	hatálya	alá	esik.	A	
felújítás	során	a	létesítményt	rákötik	a	
vízvezeték- és villanyhálózatra, továbbá 
felmérés	készül	arról,	hogy	a	műem-
lékvédelmi	szempontok	szem	előtt	

tartásával	milyen	jellegű	felújításra	van	
szükség.

Szintén támogatjuk a Fórum 
Kisebbségkutató Intézetet, hogy 
Dunaszerdahelyen	stúdiót	hozzon	
létre, amely #SocIn podcast-sorozatot 
készítene a szociális innovációk és a 
szociális	vállalkozások	népszerűsítésére.	
A	Galántai	járásbeli	Semptén	(Šintava)	
egy	13	ezer	eurós	megyei	támogatásnak	
köszönhetően	létrejön	a	helyi	evezősklub	
sportbázisa,	amely	energetikai	szempont-
ból önellátó lesz.

A Nagyszombat megyei Fejlesztési Al-
apból összesen 58 ezer eurót fordítanak 
arra, hogy a megye területén tovább 
bővítsék	az	elektromos	töltőállomások	
hálózatát.

Befejeztük	a	felújítást	
a	Havran-hegyi	hágónál

Dokončili	sme	 
rekonštrukciu	Havranu

A	Nagyszombat	megyei	Fejlesztési	Alapból	900	ezer	
eurót	osztottunk	szét

A megyében 
történik
Deje sa
v kraji
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Koncom mája sme zverejnili zoznam projektov, ktoré získali 
finančnú	dotáciu	z	Fondu	na	rozvoj	Trnavského	

kraja. Spome dzi	111	doručených	žiadostí	
získa	podporu	51,	medzi	ktoré	bude	
rozdelených	spolu	900-tisíc	eur.

„Aj	v	roku	2022	podporíme	
výnimočné	aktivity,	ktoré	budú	
prínosom	pre	rozvoj	našej	župy	
v rôznych	tematických	oblas-
tiach.	Podporou	51	projektov	
sledujeme	obnovu	historických	
pamiatok,	rozmach	kreatívneho	
priemyslu,	tvorbu	zelenej	krajiny,	
vzdelávanie	mládeže,	fungovanie	
IT	start-upov	či	rozvoj	elektromo-
bility.	Medzi	zámermi,	ktoré	najviac	
ocenila	výberová	komisia,	je	napríklad	
oprava	strechy	na	Dome	kultúry	v	Skalici	
od	slávneho	architekta	Dušana	Samuela	
Jurkoviča.	Najlepšie	hodnoteným	projektom	sa	

stala	záchrana	hradu	Korlátka	pri	Cerovej	v	okrese	Senica,“ uviedol 
trnavský	župan	Jozef	Viskupič.

Sumou	32-tisíc	eur	podporíme	pokračovanie	
rekonštrukcie	pamiatkovo	chráneného	objektu	
synagógy	v	obci	Šaštín-Stráže,	kde	pribudne	

prípojka na vodu a elektrinu a bude zreali-
zovaný	reštaurátorsky	prieskum.

Finančne	podporíme	aj	zámer	Fóra	
inštitútu	pre	výskum	menšín,	ktoré	
chce	v	Dunajskej	Strede	vybudovať	
štúdio	a nahrávať	v	ňom	sériu	podcas-
tov #SocIn na propagáciu sociálnych 
inovácií a sociálneho podnikania. 
V okrese	Galanta	pribudne	s	dotáciou	
13-tisíc	eur	aj	energeticky	samostatné	
športovisko	Veslárskeho	klubu	Šintava.
Finančná	podpora	v	celkovej	hodnote	

58-tisíc	eur	z	Fondu	na	rozvoj	Trnavského	
kraja	bude	použitá	aj	na	rozšírenie	siete	elek-

tronabíjacích staníc na území kraja.

Bývalý	slovenský	reprezentant	
a	naposledy	hráč	Spartaka	Tr-

nava	Martin	Škrtel	si	prevzal	Cenu	
predsedu Trnavského samosprávne-
ho kraja. Ocenenie mu odovzdal 
župan	Jozef	Viskupič	pri	príležitosti	
ukončenia	futbalovej	kariéry.
Počas	prijatia	v	Úrade	TTSK	

boli	Martinovi	Škrtelovi	pred-
stavené	aj	naše	projekty	v	oblasti	
športu.	Medzi	rokmi	2021	a	2023	
zrealizujeme	13	investícií	do	
rozvoja	športovej	infraštruktúry	
v hodnote sedem miliónov eur. 
Počíta	sa	aj	s vybudovaním, res-
pektíve	moder nizáciou mini-futba-
lových	ihrísk	napríklad	pri	Strednej	
priemyselnej	škole	elektrotech-

nickej	v	Piešťanoch	alebo	Obchod-
nej akadémií v Senici. Nad tento 
rámec sme spolu vyčlenili	600-tisíc	
eur	na	rekonštrukciu	plavárne	
v areáli Materiálovotechnologickej 
fakulty Slovenskej technickej 
univerzity	v	Trnave	a	prestrešenie	
ľadovej	plochy	v	Dunajskej	Strede.

Kraj dotáciami prispieva aj na 
činnosť	športových	klubov,	rozvoj	
mladých	športových	talentov,	či	
popularizáciu futbalu a moderni-
záciu	štadiónov.	Župa	finančne	
podporila napríklad organizáciu 
majstrovstiev	Európy	hráčov	do	19	
rokov,	ktorý	sa	uskutoční	medzi	
18.	júnom	a 1. júlom	2022	aj	 
v Trnave a Dunajskej	Strede.

A volt	szlovák	válogatott	labdarúgó,	Martin	Škrtel,	aki	legutoljára	a	
nagyszombati	Spartak	csapatában	
futballozott,	megyei	kitüntetést	kapott.	
Nagyszombat megye elnökének díját 
személyesen	Jozef	Viskupič	megyeelnök-
től	vehette	át	abból	az	alkalomból,	hogy	
befejezte pályafutását.

A neves sportolót a Nagyszombat 
megyei Hivatalban fogadták, és az ün-
nepi	esemény	alkalmából	bemutatták	
neki	a	sportélet	területén	tervezett	
megyei	projekteket.	2021	és	2023	
között	a	megye	13	beruházást	tervez	

a	sportlétesítmények	korszerűsítése	
céljából összesen 7 millió eurós költség-
vetéssel. Több helyen is számolnak 
a mini futballpályák felújításával, illetve 
újak létesítésével, például a pöstyéni 
Villamosipari Szakközépiskolánál, vagy 
Szenicén a Kereskedelmi Akadémiánál. 
Ezenkívül a megye összesen további 

600	ezer	eurót	szán	két	
másik sportlétesítmény 
korszerűsítésére	is.	

Nagyszombatban 
felújítják a Szlovák 
Műszaki	Egyetem	

ottani	kihelyezett	Anyagtechnológiai	
Karának	uszodáját,	valamint	Dunaszerda-
helyen	sor	kerül	a	műjégpálya	 
befedésére.

Megyei forrásból támogatják számos 
sportklub	munkáját,	továbbá	az	ifjú	
sporttehetségeket,	emellett	forrásokat	
fordítanak	a	futball	népszerűsítésére	és	
a	stadionok	korszerűsítésére	is.	A	megye	
pénzbeli	támogatást	nyújt	az	U19-es	
labdarúgó Európa-bajnokság zárókörének 
megrendezéséhez, amelynek június 
18.	és	július	1.	között	Nagyszombat	és	
Dunaszerdahely	is	a	helyszíne.

Futbalista	Martin	Škrtel
si	prevzal	Cenu	Predsedu	TTSK

Martin	Škrtel	átvette	Nagyszombat	megye	elnökének	díját

Z	Fondu	na	rozvoj	kraja	sme	rozdelili	900	tisíc	eur

Autor:	Peter	Kováčik

A megyében történikDeje sav kraji

AKTUALITY

AKTUALITÁSOK
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Jedným	z	úspešných	projektov,	ktorý	sa	bude	real-
izovať	v	okrese	Skalica, je vytvorenie zmyslovej telocvične 
pre deti s neuro-vývinovou poruchou ako autizmus, As-
pergerov syndróm, rettov syndróm, ADHD, vývinová dysfá-
zia a iné.	Bude	to	komunitný	terapeutický	a	voľnočasový	
priestor,	ktorý	v	skalickom	regióne	chýba,	a	preto	je	veľmi	
potrebný.	Bude	to	miesto,	ktoré	poskytne	okrem	od-
bornej pomoci aj zázemie a miesto pre telocvik, relaxáciu 
a	zmyslovú	terapiu	deťom.	Súčasťou	bude	vzdelávanie	
rodičov	detí	s	neurovývinovou	poruchou.	Zmyslová	
telocvičňa	sa	bude	skladať	z	dvoch	častí.	Prvá	bude	
relaxačná	miestnosť	Snoezelen.	Druhá	časť	bude	slúžiť	
ako	zmyslová	a	pohybová	telocvičňa	pre	neurovývinovú	
terapiu, ergoterapiu, muzikoterapiu a telocvik.

V Piešťanoch	sa	tento	rok	vďaka	podpore	uskutoční	
modernizácia detského ihriska Karibik.	Cieľom	je	rekon-
štrukcia	vonkajšieho	detského	ihriska	Karibik	pri	Mater-
skom	centre	Úsmev	v	Piešťanoch.	Dôležitým	aspektom	
ihriska	je	to,	že	je	zamerané	na	deti	od	0	do	7	rokov.	
Nachádza	sa	v	blízkosti	Materského	centra	Úsmev,	takže	
rodičia	majú	zároveň	k	dispozícii	vnútorný	priestor	centra	
napr.	na	kojenie,	prebaľovanie,	prezlečenie	detí,	prípravu	
stravy,	hygienu	a	toaletu.	Ihrisko	vytvára	bezpečný	pries-
tor	pre	deti	v	ranom	veku.	Rodičia	tak	nie	sú	odkázaní	
na	návštevu	ihrísk	pre	malé	deti,	ktoré	sú	často	súčasťou	
reštauračných	zariadení.

Najviac hlasov v okrese Galanta získal projekt Čistá 
príroda - čisté brehy v okolí vôd.	Slovenský	rybársky	zväz	
chce	spolu	s	členmi	pokračovať	v	úspešnom	projekte	
čistá	príroda	-	čisté	brehy	v	okolí	vôd	z	roku	2021	a	ak-
tívne	sa	zapojiť	do	likvidácie	čiernych	skládok	a	zberu	od-
padu	z	brehov	rybárskych	revírov.	Zároveň	chcú	vyčistiť	
prírodu	od	odpadu,	ktorý	škodí	všet	kým.	Sú	to	postupné	
kroky,	ktoré	dokážu	svojim	aktívnym	prístupom	urobiť	
pre	prírodu.	Skládky	odpadu	sú	veľkým	problémom,	
nakoľko	znečisťujú	nielen	prírodu,	ale	majú	dopad	aj	na	
spodné	vody	a	pôdu.	Odpad,	ktorý	po	ľuďoch	zostáva	
v prírode sa rozkladá pomaly alebo vôbec. Vznikajú tak 
aj	nebezpečné	skládkové	plyny,	ktoré	škodia	životnému	

prostrediu	a	v	neposlednom	rade	aj	ľuďom.

A szakolcai	járás	sikeres,	támogatásban	részesülő	projekt-
jei közül az egyik segítségével egy érzékszervi tornatermet 
létesítenek	olyan	idegrendszeri	betegségekkel	küzdő	gyerekek	
számára	mint	az	autizmus,	Asperger-szindróma,	Rett-szindróma,	
ADHD,	fejlődési	diszfázia	és	egyebek.	Egy	közösségi,	terápiás	és	
szabadidős	célokat	szolgáló	teret	hoznak	létre,	amilyen	még	nincs	
a	szakolcai	régióban,	ezért	nagy	szükség	van	erre.	Olyan	helyről	
van	szó,	amely	a	szakmai	segítség	mellett	a	gyerekek	számára	
lehetőséget	nyújt	majd	a	tornázásra,	a	relaxációra	és	az	érzékszer-
vi	terápiára	is.	Az	érintett	gyerekek	szüleinek	képzésére	szintén	
mód	nyílik.	Az	érzékszervi	tornaterem	két	részből	áll	majd.	Az	első	
a Snoezelen relaxációs helyiség lesz, míg a másik mint érzékszervi 
és mozgásra alkalmas tornaterem lesz az idegrendszer fejlesztését 
célzó terápiára, az ergoterápiára, a zeneterápiára és a tornára 
hangsúlyt helyezve.
Az	anyagi	támogatásnak	köszönhetően	Pöstyénben idén felú-

jítják a Karibik gyermekjátszóteret, amely a Mosoly anyaközpont 
mellett	található.	A	játszótér	esetében	fontos	megemlíteni,	hogy	
a	0	és	7	év	közötti	gyermekeket	szolgálja.	Az	említett	központ	
közelében	van,	így	a	szülőknek	a	centrum	helyiségeiben	le-
hetőségük	nyílik	például	a	gyerekek	szoptatására,	átpelenkázására,	
átöltöztetésére,	ételének	elkészítésére,	tisztálkodásra	és	a	WC	
használatára. A játszótér biztonságos környezetet teremt a kis-
gyerekek	számára.	A	szülők	így	nem	kényszerülnek	azon	gyermek-
játszóterek látogatására, amelyek sok esetben vendéglátóipari 
egységek részét képezik.

A galántai	járásban	a	Tiszta	környezet	–	tiszta	vízpartok	nevű	
projekt kapta a legtöbb szavazatot. A Szlovák Horgászszövetség 
az	ugyanilyen	nevű	sikeres	2021-es	projektet	szeretné	folytatni,	
és	aktívan	bekapcsolódni	az	illegális	szemétlerakatok	felszámolásá-
ba,	valamint	a	horgászterületeken	lévő	szemét	gyűjtésébe.	Ezzel	
párhuzamosan	szeretnék	eltüntetni	környezetünkből	a	mindenki	
számára	ártalmas	szemetet.	Ezeket	a	fokozatos	lépéseket	aktivi-
tásuknak	köszönhetően	a	természet	védelme	érdekében	teszik.	
Az illegális szemétlerakatok nemcsak azért jelentenek problémát, 
mert	szennyezik	a	természetet,	hanem	azért	is,	mert	negatív	
hatással vannak a talajvízre és a talajra. A szemét, amely az ember 
által a természetbe kerül, lassan vagy egyáltalán nem bomlik le. 
Emiatt	olyan	gázok	keletkeznek,	amelyek	a	környezetnek,	nem	
utolsósorban pedig az embereknek is ártanak.

Autor:	Ján	Raclavský

L A K O S O K  /  O B Y VAT E L I A
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SZÓRAKOZÁS AZ EGÉSZ CSALÁDNAK
Szálljon	fel	Ön	is	a	Mária	Terézia	kirándulóvonatra,	amely	elrepíti	

a	történelembe.	A	Pozsonyból	Holicsra,	vagy	Vágújhelyről	(Nové	
Mesto	nad	Váhom)	Galántára	robogó	vonaton	megismerkedhet	Mária	
Terézia	lenyűgöző	történeteivel.	A	családdal	együtt	utazva	egy	csapa-
tot fog alkotni. Már a felszálláskor kapnak egy utazási naplót, és ezzel 
egy	olyan	egész	napos	játék	részesei	lesznek,	amely	a	felnőtteket	
és a gyerekeket egyaránt szórakoztatja. Bónuszként pedig érdekes 
formában új ismeretekkel gazdagodhatnak. A múzeumlátogatás sem 
lesz	egyenlő	az	unatkozással.	Élvezze	a	közös	kirándulást,	és	azt,	hogy	
közben	semmivel	sem	kell	törődnie.	A	Mária	Terézia	kirándulóvonatra	
szóló	jegy	árában	nemcsak	a	színházi	élmény	és	a	történelmi	vonattal	
való	utazás	foglaltatik	bele,	hanem	egy	
egész	napos	program	is,	belépőjegyek-
kel,	ráadásul	a	közlekedés	is	biztosított	
az egyes látványosságokhoz. Ezen a 
kalandos úton mindvégig az Élmények 
megyéje projekt koordinátorai lesznek a 
kísérők.	Ők	nemcsak	kellemessé	teszik	a	
kirándulást, hanem segítenek is, ha kell.

AZ UTASTÁRSAK SEM  
AKÁRMILYENEK

Az utazás a történelmi masinával 
már önmagában is élmény, amely 
csak fokozódik akkor, amikor korabeli 
kosztümökben felszállnak a nagyszom-
bati	Ján	Palárik	Színház	színészei.	Az	
utasok nem csak az ismert arcoknak 
és	a	fantasztikus	teljesítményeknek	
örülhetnek. Ön is részese lesz egy 
olyan	színházi	előadásnak,	amely	menet	
közben a vonatban zajlik. Megtörténhet, 
hogy éppen Ön mellé ül le maga Mária Terézia, aki segít megválaszol-
ni	a	kérdéseket	és	kibogozni	egy	rejtélyt.	Ugye	azt	hitte,	hogy	már	
mindent	tud	erről	az	uralkodónőről?	Győződjön	meg	arról,	hogy	a	
történelem nem feltétlenül maga az unalom.

ÚJ ÚTVONALAK ÚJ TÖRTÉNETEKKEL
Lelkes	utasok	százait	szállították	tavaly	a	Pálffy	és	
Štefánik	kirándulóvonatok	Szomolányból	(Smo-
lenice)	Berezóba	(Brezová	pod	Bradlom).	Az	

idei nyári szünetben a Mária Terézia kirán-
dulóvonat veszi át a stafétát, amely a két 
útvonalon	újabb	titkokról	rántja	le	a	leplet.	
Pozsonyban	vagy	Malackán	(Malacky)	
lehet felszállni, a végállomás pedig Holics. 
A	történelmi	vonatcsoda	Vágújhelyről	in-

dul,	majd	Pöstyén	és	Nagyszombat	érintésével	Galántára	
viszi Önt az érdekességek nyomába. Vajon kiderül, miért 
éppen	errefelé	utazik	az	uralkodónő?

HOLICSBA AKÁR EGY HÉTVÉGI HÁZBA
Ha	manapság	meg	kellene	indokolni,	hogy	vajon	miért	utazott	a	

Habsburg-házaspár a gyerekeivel és a királyi udvarral éppen Holics-
ba,	akkor	nagyjából	a	következőket	kellene	elmondani.	Lotharingiai	
Ferenc	átépíttette	a	holicsi	várat	és	a	kopcsányi	(Kopčany)	lovas	
telepet, majd ezeket a helyeket szívesen kereste fel. Mindkét helyszín 
szinte át van itatva a történelemmel. A kiruccanás során Önök is 
ellátogatnak a gyógynövénykertbe, valamint csónakázhatnak a vár 

melletti	vizesárokban.	Tudta	Ön,	hogy	
Szlovákiának	is	van	saját	Stonehenge-je?	
A holicsi látogatás alkalmával egészen 
biztosan Ön is fotót készít majd a nagy 
méretű	kultikus	kőtömböknél.

 
GALÁNTA,	AHOGYAN	NEM	 
ISMERJÜK
A	város	Csák	Máté	földjének	

szívében	fekszik	Dél-Szlovákiában,	és	
az Esterházy grófok családjának egyik 
birtoka volt. Az utazási napló, amelyet 
felszálláskor kapnak, segít feloldani azt 
a	titkot,	hogy	ennek	a	grófi	családnak	a	
tagjai	hogyan	kötődtek	az	osztrák-ma-
gyar uralkodóhoz, Mária Teréziához. 
Galántán	ellátogatnak	majd	a	neogóti-
kus kastélyba, a reneszánsz kastélyba 
és	a	Galántai	Honismereti	Múzeumba.	
Ezek a látogatások érdekesek lesznek 
a gyerekeknek is, mivel egy történelmi 

patikában	például	kipróbálhatnak	korabeli	nem	hagyományos	kísér-
leteket	is,	de	sok	más	meglepetés	szintén	várja	őket.

CSEMEGE A VONATMASINÁK RAJONGÓINAK
Azt is kipróbálhatja, hogy milyen varázsa volt annak, amikor múzeu-

mi	vonatmatuzsálemekkel	utazhatott	az	ember.	Csak	el	kell	dönteni,	
hogy	egy	1967-ben	gyártott	motoros	vonatra	akar-e	felszállni,	amely	
a	Csavargó	(Túlavá)	névre	hallgat,	mivel	mérővonatként	rótta	egykor	
a	síneket.	Vagy	inkább	arra	a	felújított,	Szépségre	(Krásavec)	keresz-
telt	favonatra	ül	inkább	fel,	amelyet	a	Nagy	Hektornak	(Veľký	Hektor)	
elnevezett	motoros	mozdony	vontat.	Az	új	nyári	idényben	az	első	útját	
július	2-án	teszi	meg.	Erre	az	útra	igazi	meglepetést	tarto	gat	Nagyszom-
bat, az élmények megyéje. Ne szalassza el az alkalmat, hogy a Mazutka 
történelmi	gőzmozdonnyal	utazhasson.	Elég	felke	res	ni	a	www.krajzazit-
kov.sk	honlapot,	és	kezdődhet	is	a	kalandos	nyári	vonatozás.

Szünidei családi kaland, amit át 
kell élni a gyerekekkel

Megkezdődik a nyári szünidő, és mi azon törjük a 
fejünket, hogy hova menjünk szabadságra vagy 

kirándulni a gyerekekkel. A Nagyszombat Megyei 
Idegenforgalmi Szövetség, amely Nagyszombat, 
az élmények megyéje néven közismert, létezése 

óta rengeteg olyan vonzó programot talált ki, 
amelyek családokat szólítanak meg. A tavalyi 

évben tapasztalt nagy siker után idén is lesz mód 
élményvonatozásra, amelyet színesebbé tesznek 
a nagyszombati Ján Palárik Színház színészeinek 
érdekes jelenései közvetlenül a vonatban. Meg 

vagyok győződve arról, hogy a kirándulóvonatok 
egyedi élményt nyújtanak a felnőtteknek és 

a gyerekeknek egyaránt.

Pavol	Kalman,	vicežupan

Autor:	KOCR
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ZÁBAVA PRE CELÚ RODINU
Nastúpte	do	Výletného	vlaku	Mária	Terézia,	ktorý	vás	prevezie	

do histórie. Stretnite sa s fascinujúcimi príbehmi Márie Terézie na 
ceste	z	Bratislavy	do	Holíča	alebo	z	Nového	Mesta	nad	Váhom	
do	Galanty.	Spolu	s	rodi	nou	budete	jeden	tím	a	v	cestovateľskom	
denníku,	ktorý	dostanete	pri	nastúpení	do	vlaku	budete	po	celý	
deň	hrať	hru,	ktorá	zabaví	nielen	deti,	ale	aj	dospelých.	Ako	
bonus	získate	aj	nové	vedomosti	zaujímavou	formou.	Návšteva	
múzea	nemusí	byť	nuda.	Vychutnajte	si	spoločný	výlet	a	o	nič	
sa	nemusíte	starať.	V	cene	lístka	na	Výletný	vlak	Mária	Terézia	je	
nielen	jazda	historickým	vlakom	s	divadelným	príbehom,	ale	aj	
celodenný	program	s	garantovanými	vstupmi	a	dopravou	medzi	
jednotlivými	atrakciami.	To	všetko	
v sprievode koordinátorov z Tr-
navského	kraja	zážitkov,	ktorí	vám	
nielen	spríjemnia	výlet,	ale	počas	
celého	dňa	aj	pomôžu.

NIE LEN TAK HOCIJAKÍ  
SPOLUCESTUJÚCI
Už	samotná	cesta	historickou	

mašin	kou	je	zážitkom,	o	to	viac,	keď	
do	vlaku	pris	túpia	herci	z	Divadla	
Jána	Palárika	v	Trnave	v	historických	
kostýmoch.	Tešiť	sa	môžete	nielen	
na	známe	tváre	a	fantastické	výkony.	
Stanete	sa	súčasťou	divadelného	
predstavenia,	ktoré	sa	bude	odohrávať	
počas	jazdy	priamo	vo	vlaku.	A	ktovie,	
možno	budete	mať	šťas	tie	a	prisadne	
si k vám samotná Mária Terézia, ktorá 
vám	pomôže	odpovedať	na	otázky	
a	vylúštiť	záhadu.	Mysleli	ste	si,	že	
o	panov	níčke	viete	všetko?	Presvedčte	
sa,	že	dejepis	nemusí	byť	nuda.

NOVÉ TRASY S NOVÝMI PRÍBEHMI
Stovky	nadšených	cestovateľov	odviezli	minuloročné	Výletné	

vlaky	Pálffy	a	Štefánik	do	Smoleníc	a	Brezovej	pod	Bradlom.	
Tieto	prázdniny	preberá	štafetu	Výletný	vlak	Mária	Terézia,	ktorý	
na	dvoch	trasách	odkryje	nové	tajomstvá.	Nasadnúť	môžete	
v	Bratis	lave	alebo	v	Malackách	a	odviezť	sa	do	Holíča.	Historická	
mašinka	z	Nového	Mesta	nad	Váhom	cez	Piešťany	a	Trnavu	
vás	zase	zoberie	na	výlet	do	Galanty.	Prečo	cestuje	panovníčka	
práve	tam?	

DO	HOLÍČA	AKO	NA	CHALUPU
Asi	tak	nejako	by	sa	dnes	dalo	popísať,	prečo	manželia	

Habsburgovci	svojimi	deťmi	a	kráľovským	dvorom	navštevovali	
toto	mesto	na	Záhorí.	František	Lotrinský	prestaval	Holíčsky	
zámok	aj	žrebčín	v	Kopčanoch	a	rád	sa	na	tieto	miesta	pravi-
delne	vracal.	Na	týchto	miestach	to	dýcha	históriou	na	každom	
kroku.	Navštívte	aj	bylinkovú	záhradu	a	zajazdite	si	na	člnkoch	
v	zámockej	vodnej	priekope.	Vedeli	ste,	že	aj	na	Slovensku	
môžete	nájsť	známy	„Stonehenge“?	Určite	sa	pri	návšteve	
Holíča	nezabudnite	odfotiť	pri	megalitoch,	unikátnom	komplexe	
monumentálnych	opracovaných	kultových	balvanov	s	prastarými	
rytinami.

GALANTA,	AKO	JU	NEPOZNÁTE
Mesto	ležiace	v	srdci	Matúšovej	

zeme	na	južnom	Slovensku	bolo	
statkom	významného	grófskeho	
rodu	Esterházyovcov.	Cestovateľský	
denník,	ktorý	dostane	te	pri	nastu-
povaní	do	vlaku	vám	pomôže	odkryť	
spojenie	medzi	členmi	tohto	rodu	
a	rakúsko-uhorskou	panovníčkou	
Máriou	Teréziou.	Navštívite	tu	neo-
gotický	kaštieľ,	renesančný	kaštieľ	aj	
Vlastivedné	múzeum.	Prehliadky	sú	
šité	na	mieru	detským	bádateľom,	
ktorí	si	budú	môcť	vyskúšať	napríklad	
netradičné	pokusy	v	historickej	lekárni	
a	zažiť	mnoho	ďalších	prekvapení.

NIEČO	AJ	PRE	VLÁČIKOVÝCH	
NADŠENCOV
Zaspomínať	si,	aké	malo	cestovanie	

vlakom	v	minulosti	čaro,	si	budete	
môcť	jazdou	v	živých	muzeálnych	
exponátoch.	Stačí	si	len	vybrať,	či	

sa	chcete	odviezť	v	motorovom	vozni	vyrobenom	v	roku	1967,	
ktorý	dostal	prezývku	Túlavá,	pretože	sa	túlal	po	železničných	
tratiach	a	slúžil	ako	merací	vlak.	Alebo	nasadnete	do	dreveného	
zrekonštruovaného	vozňa	menom	Krásavec	z	roku	1911,	ktorý	je	
ťahaný	motorovým	rušňom	Veľký	Hektor.	Na	prvú	jazdu	v	sezóne	
2.	júla	si	Trnavský	kraj	zážitkov	pripravil	skutočnú	lahôdku.	Nene-
chajte	si	ujsť	jazdu	historickým	vlakom	s	parným	rušňom	Mazutka.	
Stačí len kliknúť na www.krajzazitkov.sk a prázdninové dobrod-
ružstvo	vo	vlaku	sa	môže	začať.

Rodinné prázdninové dobrodružstvo 
ktoré musíte s ďeťmi zažiť

Pomaly ale isto sa začínajú letné 
prázdniny a my rozmýšľame nad tým, 

kam sa vybrať s našimi deťmi na 
dovolenku alebo výlet počas letných dní. 

Krajská organizácia cestovného ruchu, 
známa ako Kraj zážitkov, za jej existenciu 

dokázala vymyslieť veľké množstvo 
atraktívnych podujatí, ktoré sú určené 

pre celé rodiny. Po veľkom úspechu 
z minulého roka aj tento rok počas 

letných prázdnin odštartuje zážitková 
cesta vlakom, ktorú obohatia pútavé 
hrané príbehy hercov z Divadla Jána 

Palárika v Trnave. Som presvedčený, že 
výletné vlaky budú jedinečným zážitkom 

nielen pre deti, ale aj pre dospelých.

Pavol	Kalman,	vicežupan

Autor:	KOCR
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Kihirdettük a 2021-es Év ökológiai cselekedete 
elnevezésű verseny nyerteseit
Vyhlásili sme víťazov Ekologického činu 2021
Idén	11.	alkalommal	rendeztük	meg	az	Év	ökológiai	cseleke-

dete	elnevezésű	versenyt.	A	díjat	a	legjobbnak	ítélt,	a	környezet	
védelmét	és	alakítását,	valamint	a	környezetileg	fenntartható	élet-
módra	való	figyelemfelhívást	célzó	tevékenységek	kapták.

Az Év ökológiai cselekedete elnevezésű megyei pályázat 
segítségével is igyekszünk népszerűsíteni a jobb minőségű és 
egészségesebb környezetről való gondoskodást. Mindannyiun-
kon múlik, hogy megpróbálunk-e környezetbarátabb életmódot 
folytatni. Örülünk annak, hogy Nagyszombat megyében sok olyan 
ember él, akinek ez nem közömbös, és törődik azzal, hogy milyen 
állapotban adjuk át környezetünket a jövő generációjának.
A	szakmai	zsűri	27	benyújtott	projektet	értékelt	két	

kategóriában.	A	legjobb	projekteket	mindkettőnél	anyagi	elis-
merésben	részesítették.	Az	első	helyezett	1200	eurót,	a	második	
800	eurót,	a	harmadik	helyezett	pedig	500	eurót	vehetett	át	
a	megyétől.	A	sok	minőségi	projektnek	köszönhetően	a	megye	
négy	400	euróval	járó	kitüntetést	is	kiosztott.
Az	első	kategória	versenyébe	polgári	társulások,	önkormányza-

tok	és	önkéntesek	kapcsolódtak	be.	A	benevezettek	között	a	győz-
tes	Miroslav	Milota	lett,	aki	a	Holics-Hodonín	útvonalon	több	
mint	két	év	alatt	900	zsák	hulladékot	gyűjtött	össze,	ami	20	tonna	
különféle	típusú	hulladékot	jelent.	A	bizottság	két	második	helye-
zést ítélt oda polgári társulásoknak, az Ober Nussdorfnak, amely 
feltérképezte	a	Felsődiós	(Horné	Orešany)	környéki	gyümölcsfákat.	
A	Cez	Kerestúr	Polgári	Társulás	Keresztúri	erdei	út	projektjének	
köszönhetően	Vágkeresztúr	(Križovany	nad	Dudváhom)	község	
közelében	egy	hektár	új	erdőt	telepítettek	többek	között	a	megyei	
participatív	költségvetés	anyagi	támogatásával.	A	harmadik	helyen	
a	Samaria	Polgári	Társulás	végzett,	amelynek	tagjai	a	hulladék	
újrahasznosításával foglalkoznak. A harmadik helyen velük osztozik 
Veronika	Sekerová	önkéntes,	aki	a	helyi	szlovák	termelőktől	szár-
mazó hulladékot dolgozza fel.

A második kategória az óvodáknak, valamint az alap- és 
középiskoláknak	szólt.	Az	első	helyet	a	lipótvári	(Leopoldov)	ala-
piskola szerezte meg az Iskolai park – a pihenés és a tanulás helye 
elnevezésű	projekttel.	A	park	többcélú	ökológiai	kertté	való	áta-
lakításáról	van	szó.	A	második	helyezést	a	szenicei	Viliam	Pauliny-
Tóth	Alapiskola	a	Madársziget	című	projekttel	érdemelte	ki.	A	projekt	
célja	az	volt,	hogy	felhívja	a	figyelmet	a	kunói	víztározóra	és	az	ott	
élő	madarakra.	A	tanárok	és	a	diákok	megtisztították	a	területet,	
kivágták a felesleges növényzetet, és összeszedték a hulladékot.

Tento	rok	sme	zorganizovali	11.	ročník	súťaže	Ekologický	čin	
roka.	Ocenenie	získali	najlepšie	aktivity	zamerané	na	ochranu	
a	tvorbu	životného	prostredia,	ako	aj	na	zvyšovanie	povedomia	
o	ekologicky	udržateľnom	spôsobe	života.

Aj prostredníctvom župnej súťaže Ekologický čin roka sa 
snažíme zvidi teľniť starostlivosť o kvalitnejšie a zdravšie životné 
prostredie. Je na nás všetkých, aby sme sa snažili viesť spôsob 
života šetrnejší k prírode. Sme radi, že v Trnavskom kraji býva 
množstvo obyvateľov, ktorým to nie je ľahostajné a záleží im na 
tom, v akom stave odovzdáme naše okolie ďalším generáciám. 
Odborná	komisia	posudzovala	27	prihlásených	projektov	

v	dvoch	kategóriách.	Najlepšie	projekty	v	oboch	z	nich	boli	odme-
nené	aj	finančne,	a	to	pre	prvé	miesto	1.200	eur,	pre	druhé	800	
eur	a	500	eur	župa	odovzdala	projektom	umiestneným	na	treťom	
mieste.	Na	základe	vysokého	množstva	kvalitných	projektov	kraj	
udelil	aj	štyri	čestné	uznania	s	finančnou	odmenou	400	eur.
Do	prvej	kategórie	sa	zapojili	občianske	združenia,	obce	a	dob-

rovoľníci.	Spomedzi	prihlásených	zvíťazil	Miroslav	Milota,	ktorý	
na	trase	Holíč	-	Hodonín	za	viac	ako	dva	roky	vyzbieral	900	vriec	
odpadu,	čo	predstavuje	20	ton	odpadu	všetkého	druhu.	Komisia	
udelila	dve	druhé	miesta	občianskym	združeniam,	a	to	Ober	Nuss-
dorf,	ktoré	zmapovalo	ovocné	stromy	v	okolí	Horných	Orešian.	
Vďaka	projektu	Kerestúrska	lesná	cesta	občianskeho	združenia	Cez	
Kerestúr	sa	podarilo	–	aj	s	finančnou	podporou	zo	župného	par-
ticipatívneho	rozpočtu	Tvoríme	kraj	–	vysadiť	jeden	hektár	nového	
lesa	pri	obci	Križovany	nad	Dudváhom.	Na	treťom	mieste	sa	umi-
estnilo	občianske	združenie	Samaria,	ktorého	členky	sa	zameriava-
jú	na	upcyklovanie	odpadových	materiálov.	O	miesto	sa	s	nimi	delí	
dobrovoľníčka	Veronika	Sekerová,	ktorá	sa	venuje	spracovávaniu	
zbytkov	z	výroby	najmä	slovenských	lokálnych	výrobcov.
Druhá	kategória	bola	určená	pre	materské,	základné	a	stredné	

školy.	Prvé	miesto	obsadila	základná	škola	z	Leopoldova	s	projek-
tom	„Školský	park	-	miesto	na	oddych	i	učenie“.	Ide	o	svojpomocnú	
rekonštrukciu	školského	parku	na	viacúčelovú	ekologickú	záhradu.	
Na	druhom	mieste	sa	s	projektom	„Vtáčí	ostrov“	umiestnila	Základ-
ná	škola	Viliama	Paulínyho	-	Tótha	zo	Senice.	Cieľom	projektu	bolo	
urobiť	osvetu	o	Kunovskej	priehrade	a	upozorniť	na	žijúce	vtáctvo,	 
ktoré	tam	žije.	Územie	je	aj	vďaka	peda	gógom	a	žiakom	vyčistené,	
zbavené	odpadu	a	nadbytočného	porastu.

Autor:	Peter	Kováčik
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#spolutvorimekraj

TRNAVSKÝ
KRAJ
–
kraj
zážitkov

Krásna príroda,
bohatá história,  
tradičné podujatia 
a množstvo 
kulinárskych zážitkov. 

To je Trnavský kraj.

Pokračujeme v cezhraničnej 
spolupráci s partnerskými krajmi
Hajtman Zlínskeho kraja Radim Holiš prijal naše 
pozvanie a navštívil premiérovo Trnavský kraj. Spolu 
s delegáciami diskutovali v priestoroch zrekonštruovanej 
Zrkadlovej sály Divadla Jána Palárika v Trnave 
o nadviazaní užšej spolupráce v oblasti cestového 
ruchu. Diskusia prebiehala o podpore cezhraničnej 
spolupráce v oblasti športu, ktorá zahŕňa organizovanie 
podujatí s účasťou oboch krajov. Reč bola aj o fungovaní 
zariadení sociálnych služieb a ich systému financovania 
a deinštitucionalizácie. V oblasti podpory cestovného 
ruchu je zo strany Zlínskeho kraja záujem spolupracovať 
pri značení turistických chodníkov spoločne s našou 
župou, Krajskou organizáciou cestovného ruchu Trnavský 
kraj a Klubom slovenských turistov. Rozhovor prebiehal 
aj o Európskom zoskupení územnej spolupráce Veľká 
Morava, ktorého zakladajúcimi členmi sú Trnavský 
samosprávny kraj a Juhomoravský kraj. Perspektívne 
môžu do zoskupenia vstúpiť Trenčiansky samosprávny 
kraj a Zlínsky kraj. Cieľom nového formátu spolupráce je 
posilnenie hospodárskej a sociálnej súdržnosti regiónov 
prostredníctvom strategického riadenia rozvoja územia 
v okolí spoločnej česko-slovenskej hranice. Tešíme sa na 
spoluprácu!

A partnermegyékkel folytatjuk a 
határon átnyúló együttműködést
Radim Holiš, Zlín megye elöljárója elfogadta meghívásunkat, 
és első alkalommal érzett látogatásra Nagyszombat 
megyébe. A két delegáció a nagyszombati Ján Palárik Színház 
felújított tükörtermében az idegenforgalom területén 
kínálkozó együttműködési lehetőségekről folytatott 
megbeszélést. Áttekintették az együttműködés lehetőségeit 
a sport területén, pontosabban a két megye lakosainak 
részvételével lezajló rendezvények megszervezését. 
A megbeszélésen szó volt a szociális szolgáltatásokat 
nyújtó intézmények működéséről, finanszírozásuk módjáról 
és az ellátást otthonosabbá tevő projektekről is. Zlín 
megye ezenkívül fontosnak tartaná az idegenforgalmi 
együttműködés területén a turistajelzések kihelyezésének 
összehangolását Nagyszombat megyével, továbbá az utóbbi 
által létrehozott Nagyszombat megyei Idegenforgalmi 
Szövetséggel és a Szlovák Turistaklubbal is. A találkozón 
szintén tárgyaltak a Nagymorva Európai Területi Társulásról, 
amelyet Nagyszombat megye és a Dél-morvaországi kerület 
hozott létre. Azzal számolnak, hogy ez a társulás Trencsén 
és Zlín megyék belépésével tovább bővülhetne. Ennek 
a szélesebb körű együttműködésnek és a fejlesztések 
stratégiai irányításának köszönhetően erősödhetne a közös 
cseh-szlovák határ mentén a régiók gazdasági és szociális 
együttműködése. Örömmel tekintünk az együttműködés elé! Autor:	Peter	Kováčik


